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JÚNIUS 1-ÉN

Egy napot 
a MecsekértMint már a március 23-i kommunista szombat felhívásában is szerepelt, a nem produktív területen dolgozóknak is munkalehetőséget kívánunk teremteni. A rossz idő miatt ez akkor elmaradt, ezért június 1-én a jakabhegyi sétautakra szervezünk társadalmi munkát. Indulás 7.00— 8.00 óráig folyamatosan, terepjárókkal a MÉV Központ elől.
JÚNIUS 9-ÉN

MÉV-júniálisA vszb és a KISZ MÉV Bizottsága 1985._június 9-én reggel 8.00 órától vállalati júniálist rendez Égertetőn. Megközelítés 22-es, 24-es busszal. Programok: Felnőtt- és SVermeksport, kulturális versenyek, akadályverseny, főzőverseny, Han- tosi János dalos műsora.

A Magyar Vöröskereszt Országos Vezetősége Német 
Jenemének — a vállalati vö- röskeresztes szervezet csúcstitkárának — kiemelkedő vöröskeresztes munkája elismeréséül az egészség- ügyi világnap alkalmából rendezett ünnepségen a Vö-

A Magyarhoni Földtani Társulat Dél-Dunántúli Területi Szervezete április 26-án ankétot rendezett vállalatunk tanácstermében, a „Délkelet-dunántúli térség nyersanyagkutatásának és felhasználásának gazdaságpolitikai perspektívái” címmel. Az ankéton a Baranya megye földtani kutatásában és a bányászatban résztvevő szervezetek, vállalatok szakemberei azokat az eredményeket, problémákat mutatták be, amelyeket a megye köz- gazdasági, területfejlesztési és tanácsi vezetésében dolgozó nem geológus szakemberek közvetlenül haszonsít- hatnak. Részt vett az ülésen dr. Dányi Pál, az MSZMP Baranya megyei Bizottságának titkára is, aki összefoglalójában rendkívül hasznosnak ítélte az előadásokat. Képünkön dr. Dank Viktor, a Központi Földtani Hivatal elnöke megnyitó előadását tartja. Koch L.—Egyed I.

A legköltségesebb energiahordozó
a villamos energia

A
 vállalatunknál használt energiahordozok között mindig kiemelt helyet foglalt el a villamos energia. Fontosságát akkor bizonyítja a legjobban, ha hiányzik. Az ipar, a mezőgazdas.ág, a háztartás ma már elképzelhetetlen villamos energia nélkül, a vállalatnál is természetesnek vesszük a jelenlétét. Ismerjük veszélyeit, de sokszor megfeledkezünk arról, hogy a felhasznált villamos energia milyen költséget jelent. Ma már az energiafelhasználás költségeinek 50 százalékát a villamos berendezések üzemeltetésére fordítjuk.Köztudott a villamoskészülékek, gépek jó hatásfoka, ami igen nagy előnyt jelent az egyéb energiaátalakításokkal szemben. Például egy villanymotor 90 százalékos hatásfokával szemben egy robbanómotor a bevezetett energiának csak 20—30 százalékát hasznosítja.Ez tény, de nem szabad figyelmen kívül hagyni, hogy amíg eljutunk a villamos energiához, ha átalakítások sorozata ma mór nem ilyen kedvező értéket ad. Természetesen ezt a műszaki, fizikai helyzetet az energia-gazdálkodásban a villamos energia ára tükrözi.

röskeresztes Munkáért kitüntetés bronz fokozatát adományozta.©A közlekedési miniszter Kiváló Munkáért kitüntetést adományozott Bánik Je
nőnek, a Szolgáltató üzem igazgatójának, a Baranya megyei Közlekedésbiztonsági Tanács elnöksége tagjának, a közlekedés biztonsága területén kifejtett magas szintű munkájáért.

Sajátossága még a villamos- energia-gazdálkodásnak, hogy igen jól mérhető ez az energiafajta, így követhető a felhasználás, az esetleges pazarlás is.Hazánkban a vállalatienergiagazdálkodás közel 40 éves múlttal rendelkezik. A különböző gazdasági szabályzók kényszerítenek a jobb, ésszerűbb felhasználásra. Alapvető cél a legkedvezőbb felhasználás, a fajlagos értékek csökkentése, de néhány sajátos körülmény is befolyásolja a villamosenergia-költségek alakulását. Az éjszakai .áramdíj például jóval kedvezőbb mint a nappali. Időarányosan vállalatunknál ez34 százalékos — kedvező — de minden lehetőséget meg kell ragadni ennek javítására.Ismert terület a bányászatban a vízemelés. A zsompok, a szivattyúkapacitás kialakításával biztosítani kell, hogy ezt a műveletet mindig éjszaka végezzük.Az energiaszolgáltatás jellemzője a délutáni, koraesti

időszakra eső „csúcsidő- szak”. Ebben a szakaszban a legmagasabb az áramdíj.Természetes követelmény, hogy ebből az időszakból minden szakaszosan üzemeltethető berendezést zárjunk ki. Vállalati eredményeink itt sem rosszak, a csúcsidő- szakban lekötött villamosteljesítmény közel 4 MW- tal alacsonyabb, mint a többi napszakban. Ez is olyan terület, ahol a műszaki intézkedések mellett sok lehetőség van olyan munka- szervezésre, ami tovább javíthatja eddigi eredményeinket is.A harmadik sajátos terület a meddőenergia-gazdál- kodás. Itt elsősorban a villamos szakemberek tehetnek sokat. A gépeket használók is segíthetnek: ha csökkenteni tudják a gépek üresjáratát (terhelés nélküli üzemét).A különböző költségbefolyásoló tényező hatására ebben az évben 1 kWó villamos energia ára 1,46 forintra várható. Az I. negyedéves tény pontosan ennyi volt. Ebből az értékből talán nem érzékelhető, hogy milyen drága a villamos energia, de ha egy százalékkal tudjuk csökkenteni éves költségeinket, ez 1,6 millió forint megtakarítást eredményezne. Ezért már érdemes mindenkinek takarékoskodni és végrehajtani azokat a vállalati intézkedéseket, amelyek az energiagazdálkodáson belül a villamosenergia-felhaszná- lás csökkentését célozzák.Gebhardt Ferenc

A csillék piegteltek, indul a szerelvény, irány az akna- rendező. Csöndör László felvétele
a munkavédelemmel kapcsolatos 
teendők a vszb napirendjénA vállalati szakszervezeti bizottság májusi ülésén tárgyalta meg azokat a vál- Lalati és alapszervi feladatokat, amelyek a BDSZ el- íökségének a munkavéde- emről szóló határozatából adódnak.A testület elé terjesztett 'rásos anyag — melyhez 
Róka Sándor, a vszb munkavédelmi főellenőre fűzött szóbeli kiegészítést — részletesen meghatározza azokat a teendőket, amelyek a munkavédelem és a munkaegészségügy terén a szak- zervezeti mozgalomra hárulnak.E szerint a választott testületek kiemelt feladatnak tekintik főbbek közt a technológiák folyamatos korszerűsítésének, a technoló- giai és biztonságtechnikai fegyelem javítására tett intézkedéseknek, azok eredményességének ellenőrzését, vagy az egészségügyi allátás fejlesztésének kez- teményezését. Az írásos myag meghatározza a munkavédelmi munkabizottsá- ;ok feladatkörét, a munka- védelmi aktívahálózat tevékenységét is.Róka Sándor egyebek
Szakszervezeti nap 
az ÉDÜ-ben

A vállalati szakszervezeti bizottság apparátusa Mészá
ros István titkár vezetésével május 8-án szakszervezeti napon vett részt az ÉDÜ- ben, ahol Simon János szb- titkár volt a házigazda.A bizalmi klub foglalkozásainak ez a formája, amely már 1984-ben is hasznosnak bizonyult és gyakorlattá vált, ezúttal is igazol

közt arról szólt, hogy a munkavédelmi munkabizottság — féléves munkaterv alapján — végzi az üzemekben a vizsgálatokat. Ezek az ellenőrzések esetenként csak egy-egy területre összpontosulnak, de az ilyen célellenőrzésekkel két-három év alatt átfogó képet kapnak az üzemek munkavédelmi, munkaegészségügyi helyzetéről. Ez a módszer hatékonyabb, mint a korábbi, amikor ötévenként komplex ellenőrzéseket tartottak.A vitában szó esett a munkavédelmi aktívahálózat anyagi megbecsüléséről, éppúgy, mint az oktatások hatékonyabbá tételéről.
Szűcs Ernő, a BDSZ Munkavédelmi osztályának munkatársa arról az úttörő munkáról szólt, melyet az elnökségi határozat megvalósítása igényel. Elismerőleg nyilatkozott a vállalatunknál folyó ezirányú tevékenységről, a jól szervezett balesetmegelőző propagandáról.A testület végül is a kiegészítésekkel együtt az írásos előterjesztést jóváhagyta. N. G.

ta a hozzá fűzött reményeket. Az egésznapos program keretében az apparátus tagjai részletes tájékoztatást kaptak az üzem munkájáról, eredményeiről, gondjairól és a következő 5 év fejlesztési, beruházási elképzeléseiről.
(Folytatás a 3. oldalon.)
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Ünnepi
könyvhét

A hagyományoknak megfelelően idén is megrendezik az ünnepi könyvhetet, időpontja: 1985. május Sítől június 5-ig.A korábbi évekhez képest annyi változás lesz, hogy a baranyai és pécsi megnyitó egyszerre kezdődik, 1985. június 3-án 19.00 órakor a Helyőrségi Művelődési Otthonban. Szederkényi Ervin vezeti az ünnepi könyvhetet. Az ünnepi könyvhét megnyitója előtt Moldvay József fotóművész fotókiállítását 18.10 órakor Tüskés Tibor nyitja meg, közreműködik a Mecsek Kórus, Sólyom Kati és Balikó Tamás.Az ünjiepi könyvhétre meghívott író-költő vendégek Arató Károly, Berták László, Berkes! András. Czakó Gábor, Csorba Győző, Galsai Pongrác, Galambost László, Gazdag Erzsi, Fekete Gyula, Kalász Márton, László Lajos, Meliorisz Béla, Bab Zsuzsa, Szederkényi Ervin, Tamás Menyhért, Tüskés Tibor, Örsi Ferenc, Vészi Endre.Néhány jelentős program az ünnepi könyvhét rendezvényeiből: május 31-éngyermekprogram lesz Sólyom Kati, Gazdag Erzsi, Balikó Tamás közreműködésével. Június 2-án délelőtt Újmccsekalján aszfalt- rajz-versenyre kerül sor.Berkesi András a Pécs— Vasas Művelődési Házban június 5-én 18.00 órakor találkozik az olvasókkal. Tüskés Tibor a Magyar írók Könyvesboltjában június 5- én 10.00—18.00 óráig dedikál. Galsai Pongrác június5-én 18.00 órakor a Nevelési Központban várja az olvasókat. Tamás Menyhért június 4-én 18.00 órakor a Várkonyi Nándor Könyvtárban beszélget az olvasókkal. Czakó Gábor a Pécsi Megyei Könyvtárban június 5-én 18.30 órakor találkozik az olvasókkal, dedikál a Széchenyi téri könyvesboltban június 5-én 10.00 —17.00 óráig. Trinn Ágota

ifjú Dékány Sínre a kéthetes KISZ-iskoláról

Elméletileg 
sokat segített

i

A szállítási körlet ifjú mozdonyvezetője nemrég végezte el a kéthetes KISZ- iskolát, amelyen vállalatunktól tizenketten vettek részt. Imre kitűnt szorgalmával, igyekezetével.
Beszélgetés egy népi ülnökkel1952-től kezdve az elsőfokú bíróságok minden ügyben népi ülnökök részvételével ítélkeznek. A népi ülnökök munkájáról, tevékenységéről viszonylag keveset olvashatunk. E hiány pótlásaként adjuk közre a 

Gaál István népi ülnökkel folytatott beszélgetést, aki 1966 óta folyamatosan tesz eleget ennek a választott megbízatásának.
— Ki és hogyan lehet né

pi ülnök?— Hazánkban a népi ülnököket az illetékes tanácsok öt évre választják meg. Megválasztásuk feltétele a büntetlen előélet, a feddhetetlenség, a magyar állam- polgárság, a választójoggal való rendelkezés és a 24. életév betöltése.
— Mi az ülnökbíráskodás 

lényege?

— 1975 óta vagyok folyamatosan KISZ-tag. 1931 február óta dolgozom a vállalatnál. Eredetileg szakmám esztergályos. Családos ember vagyok, van egy kisgyermekem és három szakban dolgozom. 1985 márciusa óta vagyok a szállítási József Attila KlSZ-szerve- zet titkára.
— Titkárrá választásod 

után rögtön beiskoláztak. 
Mit adott ez a képzés?— Elméletileg sokat segített, de túl rövidnek találtam ezt a két hetet, nagyon össze van sűrítve

— Mit hiányoltál?— A vezetőségi tagoktól elvárható munka részletesebb ismertetését. A KISZ- titkárnak ismernie kell a re- szortosok pontos feladatát. Jobb lett volna, ha kötelezően bentlakásos, mert így

— Elsőfokú bíróságainknak minden eléjük kerülő ügyben alaposan és lelkiismeretesen tisztázniuk kell a történteket, meg kell állapítaniuk a tényállást. A tényállás az alapja minden bírói döntésnek és a leglényegesebb kelléke minden bírósági határozatnak. A népi ülnökök élettapasztalatának éppen a tényállás megállapításánál van rendkívül nagy jelentősége. Részvételükkel biztosíthatják az ítélkezésnek az élettel való mindennapos szoros kapcsolatát.
— Mit adott az ön szá

mára a közel húszéves ül
nöki tevékenység?— Emberi és jogi ismereteket, átfogó tájékozottságot és állandó jellegű tanulási kényszert.Gaál István 1955 óta, te

nem is tudtuk egymást megismerni.
— Gondolom igen sok a 

munkád, hiszen a II. sz. 
bányaüzemi alapszerveze
tek közül a tiétek a legna
gyobb taglétszámú.— Hát igen, nehéz összefogni az embereket a két üzemből (II. és V. sz. bányaüzem) lényegesen egyszerűbb és eredményesebb lenne a KISZ-titkárok munkája, a tagokkal való kapcsolattartás, ha egy szakban dolgozhatnának.

— Mik a terveid?— Javítani az alapszervi vezetőségi tagok munkáját. Igyekszünk a reszortokat jobban elosztani. Szeretnénk kirándulást összehozni és több szórakozási lehetőséget kihasználni. Főleg jobb összeköttetést kialakítani a két üzem között.S.-né Forr A.—Bálint J.

hát 30 éve dolgozik a vállalatnál. Jelenleg szállítási felvigyázó a III. sz. bányaüzemben. 1971 óta szakszervezeti műhelybizottsági titkár, majd főbizalmi. Az 1985-ös esztendő mindkét megbízatásában választási évet jelent.
— Hogyan képzeli el sa

ját társadalmi tevékenysé
gét a következő esztendők
ben?— Amennyiben dolgozótársaim megtisztelnek bizalmukkal és főbizalminak választanak, továbbra is képviselni fogom érdekeiket. Ezzel párhuzamosan nagyon szívesen tennék eleget öt esztendőre az ülnöki megbízatásnak is.Herendi István
A tagság cselekvő részvételével

Kitüntetés vöröskeresztes munkáért

Hémet Jenőné

A Vöröskereszt 12 éve alakult meg vállalatunknál, 9 alapszervezettel, egy csúcsvezetőséggel, amelynek titkári teendőit az indulás óta 
Német Jenőné látja el, akia közelmúltban vehette át a nak örülni lehet, amit az Vöröskeresztes munkáért ember a rászorultakért te- kitüntetés bronz fokozatát, hét.— A Vöröskereszt, mint köztudott, humánus szervezet, s talán ezért áll közel hozzám — mondja beszélgetésünk bevezetőjeként. — Feladatunk az emberek egészséges életmódra nevelése, különböző segélyezési akciók szervezése, a társszervekkel együttműködve beteglátogatás, az idős emberek patronálása, segélyezési kérelmek elbírálása és nem utolsó sorban a felvilágosító propaganda munka fokozása.— Az évek során voltak nagyon szép és eredményes megmozdulásaink, amelyekre jó visszagondolni. Ilyen

volt például a mozambiki- ak részére a ruhagyűjtés, de említhetném az SOS-bélye- geket is. A mi tevékenységünk nem látványos kirakatmunka, éppen ezért jó érzés olyan közegben dolgozni, ahol az emberek első szóra és az elsők között támogatják meghirdetett akcióinkat.— Magamról talán any- nyit, hogy amikor megbíztak, szinte természetesnek vettem ezt a tevékenységet, hiszen bányavidéken nőttem fel. nagyon fiatalon kezdtem el dolgozni és életele- mem a közösségi munka, ami talán abból fakad, hogy a felszabadulás évei alatt megtanultam: csak nagy emberi összefogással lehet valamit széppé, tartalmassá gazdaggá tenni. Mint már említettem, a mi szervezetünk az emberi humánumra, segítőkészségre épül, éppen ezért minden apróság-
— A Vöröskeresztes Világnap jelszava: Együtt a fiatalokkal. Ez meghatározza további feladatainkat, amely be kell hogy vall- jam, nagyon közel áll a szívemhez. Szeretnénk a fiatalokat jobban bevonni a Vöröskereszt munkájába, elsősorban a családvédelem és az egészséges életmódra nevelés területén. Én bízom abban, hogy a mi fiataljaink, KISZ-tagjaink megértik törekvéseinket e téren és segítőkészen támogatják célkitűzéseinket — mondotta befejezésül Német Jenőné.
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a szakszervezeti bizalmiaknál Ny-623-4

Gaál István a szállítás „gazdája”.Berényi Tamás felvétele
Módszertani továbbképzés

A IV. sz. bányaüzem pártbi
zottsága május 10—12 között 
módszertani továbbképzést szer
vezett az üzemben dolgozó 
alapszervezetek vezetőségei szá
mára, Magyarhertelenden. Az 
első Ízben megszervezett to
vábbképzésnek az adott külön 
jelentőséget, hogy a nemrégi
ben lezajlott választásokon szá
mos fiatal és párttag kevés 
gyakorlati tapasztalattal került 
az alapszervezetek vezetőségé
be. A három nap alatt el

hangzott 5 előadáson igen sok 
konkrét útmutatást kaptak az 
alapszervezeti munkához. A 
pártbizottság munkabizottságai
nak vezetői, illetve aktivistái 
mondták el a konkrét felada
tokkal kapcsolatos tudnivaló
kat. Az előadásokon kívül a 
mintegy 40 résztvevő fórumon 
kapott választ az üzem gazda
sági és társadalmi vezetésétől 
az üzem és a vállalat tevé
kenységét érintő kérdésekre.

Wesztl László

Választásra készülünkVálasztásra készül a magyar szakszervezeti mozgalom. A választás jelentőségéről, új vonásairól beszélgettünk Mészáros István vállalati szb-titkárral.
— Milyen új vonásai van

nak a most folyó szakszer
vezeti választásoknak?— A választási határozat és szabályzat több újdonságot tartalmaz. Nézzünk ezek közül néhányat. A választási határozat és szabályzat fokozottan keretjellegű, de ugyanígy a testületi létszámok is. Űj vonása a választási szabályzatnak, hogy eltörölte az egyes választott tisztségeknek a tagsági időhöz való kötöttségét. Ez lehetővé teszi a fiataloknak a vezető testületekbe kerülését, az alkalmasság, a tagság bizalma alapján. Tehát a tagsági idő hossza nem jelentkezik követelményként. Űj vonás, hogy a jelölőbizottság az egyes tisztségekre kettő, vagy több jelöltet javasolhat és az a személy tekinthető megválasztottnak, aki a legtöbb szavazattal rendelkezik.

— Milyen a választások

előkészítésével kapcsolatos 
kádermunka?— A beszámoltatások és választások előkészítéséért és lebonyolításáért a jelenlegi testületek a felelősök. Fontosnak tartjuk, hogy nlapszervezeteink a szükséges dokumentumaikat, döntéseiket időben hozzák meg, hogy azokat kellő időben megismerje szakszervezeti tagságunk.A választásokat megelőző kádermunka alapkövetelménye, hogy politikailag és szakmailag felkészült, vezetésre alkalmas dolgozók kerüljenek tisztségekbe. Olyanok, akik élvezik a dolgozók bizalmát. Legfőbb elv, hogy a tisztségviselők a választók bizalmának megfeleljenek. A testületekben minden szinten növelni szükséges a fizikai dolgozók, a nők, a fiatalok arányát, de figyelmet kell fordítani más rétegek arányszámainak megfelelő képviseletére is.

— Milyen szerveket vá
lasztanak?— Szakszervezeti bizalmiakat. bizalmi helyetteseket, főbizalmiakat és helyetteseket, szakszervezeti

bizalmi testületet, számvizsgáló bizottságokat, társadalombiztosítási tanácsokat, állandó rétegbizottságokat és állandó társadalmi bizottságokat, valamint küldötteket a BDSZ és SZOT kongresszusára. A munkaügyi döntőbizottság, társadalmi bíróság, a szak- szervezetek kereskedelmitársadalmi ellenőrei, kulturális intézmények társadalmi vezetőinek választásáról külön történik intézkedés.
— A választásokkal kap

csolatban mit kér a dolgo
zóktól, a szakszervezeti tag
ságtól?— Első fontos feladat most az, hogy tagságunk kellően felkészült legyen a szakszervezeti munka értékelésére, és a megfelelő tisztségviselők megválasztására. Reális értékelések és feladatmeghatározások történjenek tagságunk igényeinek megfelelően. Fokozódjék, erősödjék tovább a szakszervezeti demokratizmus. Ezek megvalósulásához kérjük tisztségviselőink és tagságunk segítségét — mondotta végezetül Mészáros István. Veress T.
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„Legfontosabb számomra a bányászok helyzete” .Az elődök magasra állították a mércét

A bányászképviselö
rúságra ne kerüljön ugyan-Az országgyűlési képviselő őszinte közvetlenséggel fogad. Megszokta már a hozzá naponta belépő idegen, ismerős arcokat, a panaszosokat. Mikor megtudja, hogy nem a segítségét jöttem kérni, szabadkozik, majd a témát meghallva megadóan mondja: kérdezzen!

— Közel tíz évvel ezelőtt 
egy nyilatkozatában a bá
nyász szakma szépségéről 
beszélt, s arról, hogy az ön 
számára legfontosabb a bá
nyászok helyzete. Az idő 
múlásával ugyanígy érez?— Igen — mondja Cser
na Sándor, a munkásellátási osztály vezetője, ország- gyűlési képviselő. — Ma is legfontosabb számomra a bányászok helyzete. Ez érthető, hiszen én más szemmel látom őket, mint azok, akiknek kapcsolata velük nem ilyen közeli. Végül is huszonöt évet töltöttem a vájvégen bányászként, csapatvezetőként.— Sokan megkérdezték már tőlem, hogy miben látom a bányász szakma szépségét. A válaszom mindig az, hogy különösebb szépséget nem látok benne, de ez nem jelenti azt, hogy munkánk nem ad örömet. Ha a feladatokat elvégezzük, az nekünk is sikerélményt jelent, de szépnek azért nem mondható. E szó alatt mást értünk, nem olyant, ami tele van bizonytalansági tényezőkkel, mi több nehéz, verejtékes munka is.— Hogy akkor miért bányász a bányász? — kérde- szinte önmagától a képviselő — nem a pénz miatt, bár minden esetben az anyagiak miatt jövünk a vájvégre. Aztán a munka és a társak miatt maradunk. Fárasztónak és sokszor terhesnek érezzük a föld alatti munkát, de nemigen talál olyan bányászt, aki meg tudná mondani, hogy mit csinálna mást a bányászkodás helyett. A bányász az bányász, s ehelyett egyetlen mesterséget sem vállal szívesen.

— Mint képviselőt, milyen 
gondokkal keresik fel a vá
lasztópolgárok?— Vannak akik komoly, sürgető gondjaik megoldásához kérnek segítséget, de akadnak akik bosszantó dolgokkal keresnek fel. Nem is tudom hirtelenjében mit említsek. Talán azt, hogy volt aki arra kért, szerezzek számára olcsó téglát soronkívüliséget a lakáskiutalásához. Nevetséges dolgok ezek. Az országgyűlési képviselő legelemibb feladata amúgyis a törvényesség maximális megtartása és megtartatása. Választó körzetemben különböző foglalkozású emberek élnek, mégis amelyik közegből indul az ember, ahol dolgozik, annak a közegnek az elvárásai — szociális, gazdasági — fogalmazódnak meg elsősorban, így bennem a képviselőben is.

— A rehabilitációs ren
delet megvalósulásában ön
nek jelentős a szerepe. Tíz 
éven keresztül minden fó
rumot megragadott azért, 
hagy e rendelet napvilágot 
lásson. Tulajdonképpen mi
ért?— Azért, mert ha a testi nyomorúság bekövetkezik egyszer a bányász életében, legalább az anyagi nyomo-

akkor sor. A bányász szakma ugyanis ilyen, erre előbb-utóbb sor kerül. Nos, éveken keresztül, 1965-től 1975-ig ugyanazzal a felszólalással előálltam szinte minden olyan városi, megyei szintű fórumon, ahol számolhattam azzal, hogy megértésre találok. Tíz évem ment erre, de hiszem, hogy megérte. Nem tudom elfogadni azokat a véleményeket, melyek támadják e rendelkezést. Tény, hogy van hibája, nem ösztönöz a megmaradt munkaképesség hasznosítására. Tudom, hogy van ebben igazság, de nem szabad elfelejteni, aki becsülettel dolgozott a bányában, az rehabilitáltként is becsülettel helyt áll. Az ügyeskedő viszont mindenütt és minden helyzetben ügyeskedő marad. Átmeneti rendelkezés ez. Humanizálni kell a bányász szakmát, megfelelő anyagi eszközöket kell biztosítani a bányák műszaki fejlesztésére, el kell érnünk, hogy megbetegedésekre, a szakma gyakorlása közben ne kerüljön sor. Az országgyűlés decemberi ülésszakán a költségvetési vita kapcsán beszédemben erre is kitértem.
— A rehabilitáción túl 

ön hosszú időn keresztül 
foglalkozott — a Parlament
ben felszólalásai során — a 
bányászok foglalkozási ár
talmaival.— Igen, mert van olyan megbetegedés, amit nem annak ismernek el. Több alkalommal részt vettem az országgyűlés egészségügyi és szociális bizottságának ülésén, ahol felszólaltam e témában. Támogatókra is találtam. Felvetettem, hogy mélybányászatnál ízületi és klimatikus megbetegedések lépnek fel. Bizonyítható, hogy a mi szakmánkban tízszer gyakoribb az ízületi megbetegedés, mint másutt. Hogy mi várható? Ma még nem tudom a választ De

Annak, aki leszállt már a bányába, bizonyára ismerős érzés beszállni a kasba, aztán a sebes zuhanás után a megálló kas súlya által megnyúló kötél hintázó mozgása előhívja a gondolatot, vajon kibírja-e a kötél, vajon biztonságos- e ez az ingatag szerkezet. Megbízhatóan lehet-e kezelni, egyáltalán kik kezelik, irányítják, hogyan tudják megállapítani, hogy jó helyen jár-e a kas?
Dunai Antal egyike a leg-

Középen Cserna Sándorhát a képviselőnek az a feladata, hogy vagy addig szorgalmazza a kérdést, amíg megfelelő döntés nem születik, vagy amíg meg nem győzik mondandója ellenkezőjéről. Mindezeken túl 1973 óta foglalkozom a bányászlakás-építés helyzetével, anyagellátási kérdésekkel és ezen belül a bányászok lakáshoz jutásának lehetőségével. Ezeket a kérdéseket is állandóan napirenden tartom és szóvá teszem az országgyűlés bizottsági ülésein.— Ebben az évben már 
nem indult a képviselővá
lasztáson. Miként ítéli meg 
az országgyűlésben végzett 
munkáját, s mit kíván utód
jának, a majd megválasz
tásra kerülő bányászképvi
selőnek?— Ügy gondolom, hogy az eltelt tizennégy év alatt a legjobb tudásom szerint munkálkodtam. Azt, hogy mennyire eredményesen, már másnak kell eldönteni. Utódomnak csak azt kívánhatom, igyekezzen eredményesen képviselni a bányásztársadalmat, orvosolni azok gondjait, bajait — mondotta végezetül Cserna Sándor. Veress Tamás

fiatalabb szállítógépészeknek a IV. sz. bányaüzemben. 1982-től dolgozik itt ebben a munkakörben, igaz előtte néhány évig Vasason is dolgozott mint szállítógépész.
— Beszéljen a munkájá

ról. Milyen itt ülni fenn a 
toronyban, nap mint nap a 
fogantyúk és műszerek kö
zött?— Eredetileg vasipari szakmám van, ami egyébként feltétele is annak, hogy valaki szállítógépész legyen.

Az újjáalakult 61-esen
ikor megérkezik a visszajelzés, a három hosszú berregés, indulunk csak neki a feltörésnek. Itt a második szinti lakatosműhely közvetlen közelében dolgozik már jó ideje a 61-es csapat és bár e legfelső szintet már lefejtették, így is nyolc vagy kilenc létrát kell megmásznunk, hogy a feltörésfejbe érjünk.

Bálint Sándor szakvezető vájár éppen egy nagy követ püföl a nehéz puckával. Hiába, össze kell az ilyeneket törni, nehogy elakadjanak a garatban.Néhány szót vált Farka- 
si Istvánnal, majd a körletvezető felém fordul.— A Sanyi különben nem itt dolgozik, a 37-es csapat tagja, csak mivel nincs telepítve a munkahelyük, ő itt a harmadik ember.Jóval beljebb egy szabadszéli kamrában Várnagy 
Béla és Bodor Béla csapat- vezető éppen az előtűzés- hez készülődik. A vájvégen vagy negyven csille anyag, kirobbantott ácsolatok, így aztán nem látszanak túl vidámnak,— Jól idelőttek nekünk— mondja a csapatvezető.— Sajnos tegnap délután idegen emberekkel telepítették a munkahelyünket, s lehet, hogy ők jót akartak, de túl hosszú szárral fúrtak a robbantáshoz és most itt az eredmény. Hiába, van bőven szállítani való, mi ma már nem tudunk lőni.Szóval van munka elég, de néhány perc beszélgetésre azért jut idő. A csapat- vezető elmondja, hogy ez a 61-es nem azonos a pár évvel ezelőtti kollektívával. A régi legendás hírű brigád úgy két évvel ezelőtt felbomlott. Voltak akiket rehabilitáltak, mások elmentek a GHH-hoz.A mi csapatunk egy éve alakult — magyarázza Bodor Béla. — Olyan kiugró teljesítményeket nem produkáltunk mint a Kai- ’
A szállítógépészAztán elvégeztem az akna- szállító gépkezelői tanfolyamot, mer! annak idején Vasason jól lehetett vele keresni. Tulajdonképpen megszerettem ezt a munkát, fizikailag ugyan nem vesz igénybe, de szellemileg igen fárasztó a folyamatos figyelés. A szállítógépet mi tizenhármán — mert ennyien vagyunk összesen — a csatlósok által adott jelek alapján működtetjük. Elképzelheti mit jelent a folyamatos koncentrálás, mert itt egy félrehallott jel vagy egy kihagyás komoly problémákat okozhat. Ezért is nem érzem olyannak, amilyennek egy kívüálló láthatja, azaz mondhatja. Még Vasason előfordult egyszer, hogy elindultam jel nélkül, de egy pillanat múlva valami hatodik érzékkel kapcsoltam és korrigáltam a tévedést.

— Milyen a kapcsolata a 
munkatársaival, a csatló
sokkal?— Miután külön-külön dolgozunk a kollégákkal, nincs olyan probléma, ami

Várnagy Béla vájár és Bodor Béla csapatvezető (jobbról) ácsolás közben. Berényi Tamás felvételemár Berciék, de azt hiszem nincs okunk szégyenkezni. Elég magas a szakmányunk, de általában száz százalék felett .teljesítünk. Ha majd még jobban összeforr a kollektíva bizonyára jobban is megy majd, de az az igazság, hogy elődünk oly magas mércét állított, hogy mi hozzájuk képest csak egy közepes csapát lehetünk.
— Ügy tudom, nemrég 

komoly elismerésben része
sült a brigád,— Az Egy napot Pécsért
Szakszervezeti nap 
az ÉDÜ-ben
{Folytatás az 1. oldalról.)Tájékoztatást kaptak a párt- és társadalmi szervek munkájáról is. Ezt követően értékelték a szakszervezeti szervek munkáját, szóltak az év végén esedékes szakszervezeti választások előkészítéséről. Az apparátus reszortosai elmondták véleményüket az eddigi munká

a munkában jelentkezne. Akikkel kapcsolatban vagyok, a csatlósok, azokkal viszont jó a viszony. Igaz, előfordul, hogy valamelyik nem érti meg néha, hogy rossz jelre nem lehet elindulni és felszól, hogy „na mi van, postán küldjem el jelet?”, de ezek hamar tisztázódnak. Miután egymásra vagyunk utalva, szükségszerűen jó viszonyt igyekszünk tartani. Én például a 300- as szállító szak szocialista brigád tagja vagyok.
— Hogy érzi magát meg

becsülve?
— Nem mondhatnám, hogy nagyon megbecsülnék ezt a munkát és ezt leginkább anyagilag gondolom. Ha nem volna a szakpótlék és a plusz műszak, akkor igazán kevés volna a fizetés. Egyébként nem mondhatom, hogy nem becsülnek meg. Én vagyok a legfiatalabb és így bizonyos helyettesítések rám maradnak, de alapvetően jól érzem itt magam és szívesen végzem ezt a munkát.W. L.

mozgalomban arany diplomát nyertünk.— És mit kellett ezért 
tenni?— A Mecseki Kultúrpark- ban végeztünk különböző karbantartási munkákat. Jól esett a megbecsülés és reméljük a termelő munkában is meg tudjuk majd hálálni a bizalmat, hiszen jó munkahely ez és minden feltétel adott, hogy teljesítsük vállalásunkatNógrádi Gábor

ról, a jövőbeni elképzeléseikről. Ezután üzemlátogatás következett. Megismer- kezdtek a korrózióvédelmi, villamosgép-javító és -szerelő üzemrész munkájával, az ott dolgozókat érintő érdekképviseleti—érdekvédelmi problémákkal.A délutáni órákban 50 főtisztségviselővel találkoztak és Mészáros István vszb- titkár vitaindítója után válaszoltak a felvetett problémákra. kötetlen vita keretében. A megvitatott problémák: kempingezés díjai, a 36 órás munkaidő korábbi vonzó hatása visszaállításának szükségessége, miért kevés a SZOT-os beutaló, étkeztetés minősége — ezen belül a gasztrofol ételek aránya, törzsgárda tagság fokozottabb megbecsülése, kollektív szerződés felülvizsgálatának szükségessége — főleg a kategória besorolások ügyében — a Ságvári Endre Művelődési Ház működése, az ÉDÜ bérhelyzete, a szocialista brigádmozgalom anyagi elismerésének továbbfejlesztése stb.Összegezve megállapíthatjuk, hogy a mozgalmi munka ezen formáját tovább kell gyakorolni és tovább kell fejleszteni, mert hasznos a vállalati és üzemi tisztségviselők számára is. Ezt az érdekeltek magas számú megjelenése is bizonyította. Keller G.
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Akik maradnakVállalatunknál a Szolgál tató üzem több szakmában vállal iparitanuló-képzést Remélve, hogy felnőttként sem lesznek hűtlenek vállalathoz. A srácoknak pedig adott a lehetőség, hogy szerződést kössenek vállalattal. Ebben az eset ben ezren felül is lehet az ösztöndíjuk.— Egy idő után mérle gelheti az ember, hogy megéri-e később is itt maradni Én már eldöntöttem, hogy maradok, s ez a bizonyos ság, valamint a szerződés havi 1400 forintot rak a zsebembe — mondta Mól 
nár Gábor viflanyszerelő-ta nuló.— Én is szeretnék maradni — szól közbe az esztergályostanulók végzős cső portjából Baglyas Árpád. — Másodikos koromban kerül tem az üzemhez. Két év elég volt ahhoz, hogy hozzászokjam az itteni élethez, hogy barátokat szerezzek.— Gábor, a te édesapád 

a szénbányáknál villanysze
relő. Nem csábított maga 
mellé?— Rám bízta a választást. Én pedig szeretném, ha a munkám alapján ismernének és ítélnének meg, nem pedig az édesapám neve és munkája alapján. A tanulóéveim alatt megismertem és megszoktam az üzemet. Az oktatónk és a munkatársak türelemmel és megértéssel foglalkoztak velünk.

A MÉV IV. sz. bányaüzem Váci Mihály szocialista brigádjának meghívására a IV. sz. bányaüzembe látogatott a Csepeli Autógyár Fürst Sándor Állami-díjas szocialista brigádja. A bányajárást orfűi kirándulás követte, majd a Szlivcn étteremben zárult a brigádok találkozója, a csepeli brigád a bányász szakma elismerése mellett viszontlátogatásra hívta meg a Deák László vezette ifjúsági brigádot.Tóth János—Csöndör László
Pénz-futóka

1. A II. sz. bányaüzem dől- kodnak a Kertvárosban lakó 
gozói a következő problémákat dolgozók, hogy az ABC áruhá- 
vetették fel: A megyei tanács zakban friss kenyérért sorba 
illetékhivatala miért nem áll kell állni. Továbbá arra, hogy 
állandóan az ügyfelek rendel- a Testvérvárosok tere ABC-ben 
kezesére? A Bányász Kupa kis- s.OO órára elfogy a péksüte- 
pályás labdarúgó-torna rende- mény. A piros ABC környékén 
zése kritikán aluli. Nem bizto- lakók pedig arra panaszkodnak, 
sílanak öltözőket és fürdőt. Mi- liogy sok a szúnyog, amit az 
írt.’ üzlet tetején megálló víz ter-A problémákra Bcncze mel.László, a városi tanács ősz- A panaszokra dr. Sítek tályvezetője és Bodács Ete- László, a városi tanács kelé vszb tömegsport-felelős reskedelmi osztály vezetője válaszoltakBENCZE' LÁSZLÓ: — Avárosi tanács a megyei tanács elnökének egyetértésével úgy határozott — évek kel ezelőtt —, hogy az il-

válaszolt:— A kenyérproblémátmár vizsgáltuk és megállapítottuk, hogy a különleges — hosszú ideig elálló — és a gömbölyű fehér kenyér-

— Az én édesanyám szintén szenes. Ez is ösztönzőleg hatott rám. Az Ércbányász Modellező Klub igazolt tagja vagyok. Ha verseny van, nyilván könnyebben engednek el a munkahelyemről, mintha egy idegen cégnél dolgoznék. Kör nyezetemre én sem panasz- kodhatom. Sőt — a kötelező oktatáson kívül is foglalkoznak velünk. Ha csak a részünkre szervezett szakmai versenyeket említem úgy érzem nemcsak a vizsgák sikerét segítették, ha nem verseny és jutalom ke rétében összemérhettük ügyességünket. Ez mindenkit ösztönzött a pontosság ra, gyorsaságra és az elmélet alaposabb elmélyítésére Azt hiszem, nem mindenosztálytársam mondhatja el, hogy munkahelyén külön KISZ-alapszervezetet alakíthattak. Ezzel teljes egészében bevontak minket az itteni kiszesek munkájába életébe. A KISZ-be nem is éreztük, hogy csak tanulók vagyunk.
— Miért tanultatok szak

mát? Nem voltatok ötös ta
nulók, vagy nem akartatok 
évekig tanulni?— Nem ilyen megfontolásból — ingatta fejét Gábor. — Ha nem szeretnék tanulni, akkor a tanulmányi eredményem sem lenne négyes. A családban nagyapámra visszavezetve, mindenki szakmabeli. így volt, aki megszerettesse velem az elektronikát. Gyermekkorom óta szeretek barkácsolni és fel sem merült bennem, hogy majdan a jogorvoslással foglalkozzam.Helstáb Judith

A felvonulók az ünnepi Hiába a vissza nem fizetett hangulatban idén is éhesen, üvegbetét, a vásárlók hálá- szomjasan álltak sorba az ja — hiánya van, amit be utcákra kitelepült standok kell fizetnie. De ez hogy le- előtt. Kifizették az ellen- hetséges? Talán 140 embert őrizhetetlen számlákat, nem ingyen sörrel kínált? Vagy kérték a visszajárót, ott- az ötszázadik vásárlót 1500 hagyták a borravalót. Hogy forint jutalomban részesí- ez könnyelműség? Á, de- tette? És az a sok borra- hogy. Ünnep van. - való?A pénz most már az Nincs mit tenni, fizetni enyém! — mondja az al- kell, fizetni azért, hogy 10 kalmi árusító, aki egyéb- órát dolgozhatott, s fizetni ként főiskolás. Hozzáteszi, a a borsos tanulópénzt, Vizs- nyaralásra gyűjtött pénzhez, gaidőszakban, eSy hét alatt kifizeti a diplomamunkája esetleg lemosogathatja 1500 épelését is. Igaz négy óra- forintos „tartozását”, kor kelt, a sörnyitótól vér- Tanulság: A következő zik az ujja, de megéri. Az május 1-én minden rekeszt elszámoláskor azonban ki- türelmesen és aprólékosan derült, tévedett. Potom 1500 meg kell számolni! forint hiányzik a kasszából. H. J.
Az ünnepi
megjelenő
NIEDERHAUSER EMIL:
MERÉNYLET 
ERZSÉBET KIRÁLYNÉ 
ELLEN

A könnyű tollal megírt isme- ratlni az embertelenségben. A 
retterjesztö célú tanulmány a II. világháború szörnyűségei 
szerencsétlen sorsú Erzsébet közepette saját életét kockáz- 
Ausztria császárnéja és Ma- tatva ezrek életét mentette meg. 
gyarország királynéja ellen el- A kötet fontos adalékokkal 
követett merénylet körűimé- szolgál a két világháború és a

könyvhéten
kiadványok

rajzának megírásával egy olyan 
felelős beosztásban tevékenyke
dő magyar tiszt emlékét eleve
níti fel, aki ember tudott ma-

nyelt deríti fel.*
PÉTER KATALIN:
A CSEJTEI VARÚRNÖ:
BÁTHORY ERZSÉBET 

A szerző leírása és elemzései 
felölelik a korabeli erdélyi fő
úri családok helyzetét és éle
tét, a Báthory és a Nádasdy játszódik, amikor motyóikat 
famíliák hagyományait és lelki szekérre rakva bukovinai szé 
örökségét. kelyek, parasztcsaládok érkez-

* nek Bácskából Tolna egyik kis
REVICZKY ADAM: falujába. Szívükben, emlékeik-
VESZTES HÁBORÚ, ben a menekülés, a megaláz-
MEGNYERT CSATAK tatás, a hontalanság ismétlődő

Reviczky Adám édesapja élet- élményeivel. T. A

Horthy-korszak közszellemére, 
politikájára, a tisztikar sajátos, 
belterjes világára nézve is.*
TAMAS MENYHÉRT: 
MÉRLEGES IDŐ 

A történet 1945-ben, néhány 
hónappal a harcok vége után

A Forgatókönyv Tatabányán
1985. június 20. és 23. között 

kerül megrendezésre Tatabá
nyán a Szakszervezeti Színját
szó Találkozó, amelyre — a 
Népművelési Intézet vélemé
nyezése alapján — meghívást 
kapott a Nyitott Színpad „Fór- 
gatókönyv'
val

István trilógia záró drámá 
jóhoz érkezett. A Pisti a vér
zivatarban és a Kulcskeresöli 
után tűzte műsorára ezt a leg
ellentmondásosabb és egyben 
legnehezebb örkény-drámát. A 
mű színreállítása — mely egy- 

című produkcióvá- szerre kíván dráma, egy film 
forgatókönyve és cirkuszi mit-

Részlet a Népművelési Inté- tatvány lenni — önmagában is 
zet javaslatából: „A Forgató- elismerésre méltó lett. A ma
könyv bemutatójával a Pécsi gyár amatőr színjátszásban szo- 
Nyitott Színpad egy Örkény katlanul merész vállalkozás.

3-án 13.00 órakor: A Ságvári 
Endre Művelődési Ház gyer
mektánc csoportjának bemuta
tója.

8-án 9.00 órakor: A Iíépző-
A Ságvári Endre művészeti Műhely autóbuszos
Művelődési Ház kirándulása az Ormánságba,
júniusi programjából Útvonal: Pécs, Vajszló, Sellye,
S‘í-M?ig:ér A Karikás Frigyes Drávalványi, Kórós, Siklós, Vil- 
úti óvoda kiállítása. lány, Pécs.

Lapozgatva
— Ismert és népszerű újság a 

Családi Lap. Sokan csak szex- 
újságnak hívják — mosolyog 
Német Istvánné, a Szolgáltató 
üzem lapterjesztője. — Azon 
pedig egy cseppet sem csodál
kozom, hogy férfiak is járat
ják. Tartalmát tekintve szí
nes, hasznos tanácsokat ollóz
hat ki belőle egy kezdő házi
asszony éppúgy, mint egy le
endő kismama, vagy egy gya
korlatlan „háziférfi”.

— Jellegét tekintve melyik 
kategóriába sorolható?

— Részben családi szaklap — 
laikusok nyelvén — részben 
magazin. Rendszeres tájékozta
tást nyújt a Magyar Vöröske
reszt munkájáról, eredményei
ről. Emellett foglalkozik az 
aktuális történelmi évfordulók
kal, eseményekkel, orvosi ku
tatásokkal, a gyermeknevelés 
problémáival,

letékhivatal a Pécsett lakó ért állnak sorba. Ezekből a ügyfeleket minden hétfőn kenyérfajtákból egyelőre és szerdán 7.30 órától 15.30 nem tudjuk az igényeket óráig fogadja. A vidékről kielégíteni, de sok másféle beutazókat pedig a hivata- kenyérből többségében leíhet los időn belül minden nap. friss kenyeret kapni. A má- BODÁCS ETELE: — A sík két panaszra azonnal panasz jogos, de egyelőre intézkedem, nevezetesen: a nem tudunk rajta változ- Testvérvárosok téri üzletbe tatni, mert a tömegsport ré- annyi süteményt rendelje- szére — a PMSC-től — biz- nek. hogy egész nap kapha- tosított öltözőket és fürdőt tó legyen. A piros ABC te- azok az építőmunkások tejéről pedig eső után min- foglalják el, akik a PMSC dig azonnal söpörjék le a részére építenek. vizet, hogy ne termelje a
2. Több üzemből is panasz- szúnyogokat. Gácsi Mátyás

A lámpa lelke
az akkumulátor

Irodalommal,
közlekedéssel, jogi kérdések-. pákról. Szerencsére nem így

Nemrégiben szörnyen szokott gyenge fényerő va- megijedtem, mert a IV. sz. jón másokat milyen népies több mint kiszólásokra ingerel. Az 150 új akkumulátor érke- persze relatív, hogy én mi- zett. Akkor még nem tud- re mondom, hogy gyenge tam, hogy mennyi, de meg- fényerő, ezért leírom a sa- dobbant a szívem, hogy még jót lámpám — IV. sz. bá- végén aktualitását veszti nyaüzem 879 márkaszám — 
az a régóta tervezgetett produkcióját. Hétfőn fél tíz cikk, amit a lámpák minő- órakor 4200 lux renyerot ségéről írtam volna. Attól produkált. Pontban 12 óra- is féltem, hogy hosszú évek kor, azaz majdnem három után az én lámpámat is ki- óra múlva 2000 lux volt cserélik és jó lámpával az amivel beragyogta a körember ne írjon rossz lám- nyéket.

kel, mesét közöl a piciknek, 
fejtörőt a játékos kedvűeknek, 
rajzos ötleteket az öltözködés
hez és elmaradhatatlan a „Jó 
étvágyat” rovat. Tartalmát és 
fajsúlyát tekintve a havi 9 fo
rintot nem tartom soknak.

— Mennyire használják ki az 
olvasók, hogy nem kell az új
ságárushoz futkosni a lapért?

— Ez a megoldás kényelmes, 
de ebből senkinek nincs hasz
na. Míg az újságosnál a hó ele. 
jón már kapható, addig hoz
zánk sok esetben csak a hó 
közepén érkezik.

A Családi Lap terjesztése az 
üzemi vöröskeresztes munká
nak része. írásaival túdósít és 
részletesebben magyaráz olyan 
orvosi, vagy pszichológiai prob
lémákat, melyek esetleg egy — 
már elhangzott — adás kap
csán felmerültek.

II. J.

Nem szép dolog ugyan, detörtént, maradt a lámpa és ide másolom az ÁBBSZ lám- a téma is. Az viszont érdé- pára vonatkozó pontját: „Az kelt, hogy vajon hányán akkumulátoros lámpa akkor maradtak ki az új lámpa- megfelelő, ha a lámpa 8 ellátásból és kiderült, hogy órás folyamatos használata egy áltagos napon még után — a luxmérő érzéke- mindig mintegy 150—200 lőjére helyezett lámpafej — tartalék lámpát adnak ki a legalább 3500 lux megvilá- lámpakamra kezelői. Na gítást biztosít.”persze nem valami létező Az én lámpám esetében tartalékból, hanem árgus ez hiú ábránd, ezért reáli- szemmel figyelve a szabad- sabb javaslatom van. Segít- ságra, táppénzre, bumlira sünk feltámasztani egy ha- menőket, az ő lámpáikat ladó népi mesterséget, a adják ki tartalékba. gyertyaöntést és világítsunkÉn is jártam már hason- gyertyával, vagy pedig lóképpen és olykor elgon- egye fene a gyertyaöntő- dolkoztam, hogy az általá- két, hozassunk még akkuban már egészen jól meg- mulátort. Wcsztl L.
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Életutak

Csöndör László felvétele
19G4. október 3-a óta a II. sz. bányaüzem dolgozója. Ezt megelőzően 10 évig az ÉPFU-nál dolgozott, amúgy ez a második munkahelye. Tiltakozik, amikor azt kérdezem, hogy ő is — mint oly sokan — a több kereset reményében jött-e az üzemhez. Mondja, hogy nem, kifejezetten a lakásért vállalta a föld alatti munkát Egy rokona biztatására változtatott munkahelyet, igaz két sógora is akkor már az üzem dolgozója volt.
— Hogyan lesz valaki 

csatlós, mi több, főcsatlós?— Ügy vettek fel, mint csillés — mondja Volcsányi 
János —, de aztán első pillanattól kezdve a sógorok kérésére a 6/16-os vakaknához kerültem segédcsatlósnak. Így mi hárman sógorok alkottunk egy csatlósbrigádot. Főcsatlós 1967 februárja óta vagyok, igaz ekkor már a két rokon a III. sz. bányaüzemnél dolgozott.

— Milyen volt a kezdet, 
raire emlékezik ebből az 
időből?— Nehéz, kemény tíz évet nyomtam le a II. sz. bányaüzemi úttörőmunkánál. Ez- idő tájt hajtották az aknamélyítők az alsó szinteket. Minden víz alatt állt, úgy kellett kitapogatni a lengőpadot. Volt, hogy 30 centiméter magas vízben cuppogott a csizmánk. Ráadásul még kihúzóakna is volt a 6/16-os, s robbantáskor, mert erre jött a füst, percekig nem láttunk semmit. E tíz év elteltével helyeztek a 16/ 25-ös vakaknához, ahol azóta is dolgozom.

— Sohasem gondolt arra, 
hogy máshová kéri magát?— Egyszer, még 1967-ben az egyik csatlóstársam a szemem láttára súlyos balesetet szenvedett, akkor ■gén erősen megkérdőjeleződött bennem, hogyan topább? a berendezés meghibásodása miatt nem fogta- meg a teli csilléket a vágányzár, s társam a teli csillék közé szorult Hű de piszkosul összenyomta — szalad ki a száján, s látszik, újra üli az akkor történteket. — Ettől függetlenül is sok ba- icset volt a kezdetben, s nekünk csatlósoknak mindet látni kellett

— Talán ezért, hogy segítsek másokon, lettem bányamentő. Aztán hét évvel később velem történt egy nyári baleset — erről ne beszéljünk — eleget cukkoltak a fiúk annak idején s emiatt kivettek a bányamentőktől. Nos, az üzemet nem volt sohasem szándékom elhagyni, de más munkakörbe annak idején szívesen mentem volna. Nem engedtek, így tehát maradtam.
— Mégis úgy tűnik, sze

reti a munkáját.— Tényleg szeretem, még akkor is, ha sok felelősség van a vállamon. Az is igaz, hogy a húsz év alatt megszoktam a munkámat, ezt a bányát, ezt a vakaknát. Éppen ezért jó lenne, ha a 16/25-ös kihúzna még jópár évet, s nem kellene elmennem az V. sz. bányaüzembe. Annyira összeszoktunk, hogy innen szeretnék nyugdíjba menni. Mindezek mellett érzem és tudom, hogy az üzemben meg is becsülnek. Nyugodt szívvel kijelentem, nekem nincs haragosom, s úgy érzem, hogy minden régi ember jó haver. A főnökökkel is baráti a kapcsolatom. Röviden tehát nemcsak szeretem a II. sz. bányaüzemet, hanem ragaszkodom is hozzá.— E birkózó alkattal ön 
a munka után sakkozik, 
így van ez?— Nem voltam én mindig ilyen — mondja nevetve. — Hatvannyolc kilóval kerültem az üzemhez. Sakkozni is későn, harminc évesen kezdtem. Az első lakásomat jó tizennégy évvel ezelőtt festettem, s a mester nem sörrel a hóna alatt jött dolgozni, hanem sakktáblával. Lekent egy falat, s amíg az száradt, nekem játszanom kellett vele. Így kezdődött. Később az egyik barátom — aki már igazi sakkozó — invitált a Mete- orhoz, ahol tizenhárom éve vagyok leigazolt versenyző.— Az az igazság, hogy ma már nagyon szeretek sakkozni, megnyugtat, minden búmat és bajomat elfelejtem. A főcsatlósi munkakörhöz időnként jól jön a kikapcsolódás.. Veress

Hibajel-összegező műszeres 
kötélvizsgálathoz

Centiméteres pontossággal 
jelzi a hiba helyét

Nem nehéz elképzelni, hogy az aknakötelek nem megfelelő állapota milyen súlyos baleseteket, tragédiákat okozhat. Éppen ezért igen szigorú előírások szabályozzák az ellenőrzések sűrűségét és az elhasználódott kötelek cseréjét.Az aknakötelek műszeres ellenőrzése 1971-től vált rendszeressé vállalatunknál. Az alkalmazott vizsgálati módszer lényege, hogy a vizsgálandó sodronyköteleket hosszanti irányban egy állandó mágnessel gerjesztik. A mágneses erőtér a hibahelyeknél (elemiszál- szakadás, törés, repedés stb.) megváltozik és a benne elhelyezett huzaltekercsben feszültséget indukál. Ezeket a jeleket diagrammokon rögzítik, majd kiértékelik. Ily módon olyan hibákat is észlelni tudnak az aknaköteleken, amelyeket szabad szemmel nem lehetne felfedezni.
Bőhm László, a IV. sz. bányaüzem gépészeti vezetőhelyettese a közelmúltban egy olyan hibajel-összegező berendezést készített, amely gyorsabbá, pontosabbá teszi az aknakötelek műszeres ellenőrzését.Hogy a kötél egy adott
ÚjításokA vállalat április végéig az alábbi újításokat fogadta el hasznosításra:

IV. SZ. BÁNYAÜZEMÖblítőfej teflongyűrűs tömítéssel. Az újító neve: Fodor Károly (50 ezer forint).Hibajel-összegező műszeres kötélvizsgálathoz. Az újító neve: Bőhm László (400 ezer forint).
SZOLGÁLTATÓ ÜZEMKörfűrész papírtekercs darabolásához. Az újító neve: Hámori István (35 ezer forint).Végálláskapcsoló mikro- kapcsolóból futómacskához. Az újító neve: Fekete Lajos (B).

ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEMAljzagydugulás jelző (elektronikus). Az újító ne
A polgári védelmi 
kiképzés híreiA kiképzési tervnek megfelelően a vállalati és üzemi parancsnokságok tagjai 1985. május 14-én éjszaka riasztási gyakorlatot hajtottak végre. A megyei ügyelet utasítására, a vállalati pv parancsnok intézkedése alapján 21.45 órakor kezdődött meg a riasztás. Fél óra sem telt el az első személy riasztásától, mikor egymás után érkeztek be a riasztott személyek a vezetési pontra. 23.40 órakor az utolsó beriasztott személy is jelentette beérkezését. A vállalati parancsnok a riasztás

szakaszán belül mennyi lehet a hibajelek száma, azt előírások szabályozzák. A hibajel-összegező számkijelzőjéről nemcsak az olvasható le, hogy a kötél teljes hosszában hány meghibásodást észlelt, hanem a berendezés a számlálást minden tíz méter után újra kezdi. Ha az adott szakaszon a hibák száma eléri a megengedett értéket, akkor a műszer külön jelzést ad. Míg a hibák helyét korábban csak méteres toleranciával tudták megállapítani a mélységjelző segítségével most már centiméteres pontossággal tudják a kötélben keletkező elváltozások helyét regisztrálni. A beépített sebességmérő arra szolgál. hogy akkor is pontosan lehessen mérni, ha a gépész nem egyenletesen mozgatja a köteleket.Bőhm László elmondta, hogy a hibajel-összegező kollektív munka gyümölcse Az újítás kivitelezésében népes műszaki gárda vállalt szerepet.A hibaiel-összesezőt a tervek szerint az V. sz. bányaüzem szállítóaknájának műszeres kötélvizsgálatához is használni fogják. Nógrádi

ve: Kopjár Ejnár (115 ezer forint).Golyósmalom fogazott tengelyének felújítása. Az újító neve: Sóstai József (250 ezer forint).Tartóállvány ROBOTRON- hoz. Az újító neve: Sáfrány István (9700 forint).Irattartó ROBOTRON-hoz. Az újító neve: Sáfrány István (10 360 forint).A zárójelben levő számok azt a többletnyereséget jelentik, amit a vállalat az újítások alkalmazásával éves szinten ér el.(B): Balesetveszélyt, az egészségre káros tényezőket csökkentő, vagy a munkahelyi körülmények javítását szolgáló újítás. Hasznossága pénzben nem mérhető.

befejezéseként tartott értékelésében megállapította, hogy a parancsnoki állomány átérezve felelősségét, ismeri a riasztással kapcsolatos feladatát és példás gyorsasággal tett eleget a kapott utasításnak. A riasztott személyek két órán belül megjelentek a kijelölt szolgálati helyen.A városi parancsnokság képviselője is elismerően szólt a jól szervezett, példás fegyelmezettséggel, normaidőn belül végrehajtott riasztási gyakorlatról.
Fehér László

Jogi tanácsadás
A gyermek"tartásdíjról

A gyermektartásdíjat a bíróság a tartásra köteles személy munkabére, járandósága, egyéb jövedelme és vagyoni viszonyai alapján állapítja meg. A munkabérhez hozzá kell számítani a kötelezettet megillető minden egyéb bérjellegű juttatást, továbbá minden egyéb rendszeres jövedelmet (részesedés, prémium, jutalom, egyéb jövedelem).A tartásdíjat általában úgy kell megállapítani, hogy az gyermekenként elérje a kötelezett átlagos munkabérének és az őt megillető juttatásoknak a 20 százalékát. A kötelezettel szemben érvényesíthető összes tartási igénya munkabér és juttatások 50 százalékát nem haladhatjd meg. A bíróság a tartásdíjat az összes körülmények mérlegelése alapján a gyermek szükségleteinek figyelembevételével 20 százaléknál alacsonyabb vagy magasabb ösz- szegben is megállapíthatja. Ennél figyelembe kell venni a gyermeket gondozó másik szülő anyagi körülményeit is. Alacsonyabb ösz- szeg megállapítására különösen akkor kerülhet sor, ha a tartásdíj meghatározó mértékben meghaladná a gyermek szükségleteit, vagy a tartásra kötelezett szülő saját szükséges tartását veszélyeztetné. Két vagy több gyermek tartásánál — különösen ha nem egy helyen vannak elhelyezve — a tartásdíjat úgy kell megállapítani, hogy egyik gyermek se kerüljön a másiknál kedvezőtlenebb helyzetbe.A bíróság a tartásdíj százalékos megállapítása esetében forintban is megjelöli a tartásdíj alapösszegét.

A baleseteknek az a lé- lábszár csontjának ütődött nyeges tulajdonságuk, hogy és azt eltörte. Jelenleg is az érintett személyek szá- táppénzen van. Megszegte a mára váratlanul követkéz- MÉV szab. füzet 4.5.3./b nek be, azt jelenti: a dől- alatt előírtakat, amely ki- gozó vagy egyáltalában mondja: „Meglazult kőzet- nincs tudatában annak, darab leszedésekor meg hogy veszélyes munkamód- kell állapítani a kőzet le- szert használ és ebből kifo- esési irányát és helyét, an- lyólag baleset érheti, vagy nak érdekében, hogy a le- tisztában van tevékenysé- feszített kőzetdarab sem a gének veszélyességével, még- kőzet feszítését végző dol- is ragaszkodik hozzá, abban gozóban, sem munkatársai- a hiszemben, hogy szakmai ban kárt ne tegyen.” jártassága, képzettsége, H. Ferenc csapatvezető ügyessége megvédi őt a ba- vájár az elszakadt sarabo- lesettől, s ezt rendszerint lóvitla kötelet kötötte meg. alátámasztja az a körül- Egy elemi szál kipattant és mény is, hogy már számta- a bal szemébe vágódott. A lan esetben végezte hason- balesetből eredően 77 műló módon munkáját, még- szak esett ki. Megszegte a sem érte baleset. Ebből a MÉV szab. füzet 3.7.8. alatt példából két esetet ismer- előírtakat, amely kimondja: tétünk: „A saraboló kötél vágása-K. István vájárt bizton- kor toldásakor, összekötése- sági kopogózáskor egy- kor a védőszemüveg hasz- körülbelül 20 kg-os kőzet nálata kötelező.” leszedése közben a kő a jobb Belső Jenő

A bíróság a tartásra kötelezett személlyel szemben akkor is megállapíthatja a gyermektartásdíjat, ha a jogosult az ő háztartásában él ugyan, de tartásáról nem gondoskodik. A gyermektartásdíjat általában határozatlan időre állapítják meg. A megállapított összeg módosítására akkor kerülhet sor, ha azok a körülmények amelyekre a bíróság a határozatát alapította, utóbb lényegesen megváltoznak. A gyermektartásdíj megállapítása iránt a bíróságnál keresetlevelet kell benyújtani és amikor a keresetlevél a bírósághoz beérkezett, azután hivatalból történik a kötelezett jövedelmi és vagyoni viszonyainak megállapítására vonatkozó iratok beszerzése. A tartásdíj alapjául szolgáló munkabért és egyéb juttatást általában a keresetlevél beadását megelőző egy évi összes kereset figyelembevételével kell kiszámítani.A bíróság az összes körülmények gondos mérlegelésével állapítja meg, milyen esetben indokolt a tartásdíjat százalékosan vagy határozott összegben meghatározni. A tartásdíj százalékos megállapítása esetén külön kerül meghatározásra, hogy a bérköltség terhére rendszeresen a részesedési alap terhére pénzbeli részesedésként, hűség- jutalomként, céljutalomként, más hasonló jutalomként kifizetett összeg, hány százaléka illeti meg a jogosultat tartásdíjként.Mindezekről rendelkezik a 12/1974. Mt., a 8/1974. IM. és a 4/1980. számú IM. rendelet.
dr. Marton István

A főcsatlos
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HÍREK A három bányász közül melyik...

MÁJUS 24—25—26-án 125 vállalati fiatal vett részt az Expresz Sportnapokon, Ba- latonföldváron, akik hat különböző csapatsportágban képviselték színeinket.
A II. SZ. BANYAÜZEM KISZ-bizottsága május 17— 18—19-én az orfíii üdülőben vezetőképző tábort szervezett.

Győzelem napi 
autós túraverseny

Startolnak a gépek.
A vállalat autósportot szere

tő dolgozóinak érdeklődéssel 
várt eseménye az immár ha
gyományossá vált Győzelem na
pi túraverseny, melyet az idén 
is megrendezett a vállalat KISZ. 
bizottsága, a IV. sz. bányaüzem 
KISZ-bizottsága, a MÉV autós 
szakosztálya, valamint a me
gyei Közlekedésbiztonsági Ta
nács. Az idei versenyen is, 
mint már a korábbi években, 
a vállalat üzemei mellett a 
szénbánya és a rendőrség is in
dított versenyzőket. A 88 kilo
méter hosszúságú 9 külön pró
bával nehezített útvonal a leg
nagyobb ínyencek igényeit is 
kielégítette. Aki meg akarta 
mutatni, hogy ért az autózás
hoz, annak igencsak meg* kel
lett kapaszkodnia a volánban 
— közbevetésként megemlítem, 
hogy az egyik balszerencsés 
versenyzőnek olyan jól sike
rült, hogy a kormánykerék a 
kezében maradt. Végül is az 
idei tavasz mostoha időjárásá
nak számlájára írható, hogy vi
szonylag — a korábbi évekhez

A Bányász Kupa második 
forduló eredményei

A IV. sz. bányaüzem MHSZ 
lőterén rendezték meg a Bá
nyász Kupa lóverseny második 
fordulóját. A férfi kispuska 
csapatversenyt ismét az ÉDÜ 
csapata nyerte 545 körrel, má
sodik helyezett a Szolgáltató 
üzem 530 körrel, harmadik a 
IV. sz. bányaüzem 524 körrel.

A férfi egyéniben Szigeti Jó
zsef (ÉDÜ) 184 körrel lett el
ső, Dömötör Ferenc (II. sz. bá
nyaüzem) 184 körrel második, 
Tari Imre (ÉDÜ) szintén 184 
körrel a harmadik.

A női csapatversenyt ismét 
a IV. sz. bányaüzem csapata 
nyerte 538 körrel, második a 
II. sz. bányaüzem csapata 497 
körrel, harmadik a Szolgáltató 
üzem csapata 487 körrel.

A női egyénit Iványi Eleonó
ra nyerte 187 körrel, második 
Bejó Ilona 176 körrel, a harma
dik Péhl Jakabné 175 körrel.

A pisztoly csapatversenyben 
első az ÉDÜ csapata 549 kör
rel, második a Szolgáltató üzem 
526 körrel, harmadik a Kutató
mélyfúró üzem 470 körrel.

Egyéniben Ulrlch Sándor (III. 
sz. bányaüzem) 181 körrel első,

Az egyik bányaüzem majálisán kötélhúzás, zsákba- futás és hasonló játékos kimerítő vetélkedés után — a fák hűvösében sörözgetett békésen három bányásztár- sunk (legyen Pista, Béla, Karcsi). Mint ahogy általában szokás, a második üveg fogyasztása közben már javában „dolgoztak”. De hogy!!! A hajam szála is égnek állt néha. Na — gon-

Csöndör László felvétele
képest — kevesebben álltak 
rajthoz a május 11-én rendezett 
versenyen.

A. négy géposztályban 31 au
tó indult és 27 szerencsésen 
célba is ért. A műszergyár par
kolójából induló és ugyanoda 
célbaérkező autók és utasaik 
közül kategóriánként az aláb
biak nyerték az értékes kerá
miákból álló díjakat.

I. kategóriában 700 köbcenti
méter: 1. helyezett Belső Jenő 
—Dobokai Zoltán (IV. sz. bá
nyaüzem).

II. kategóriában 700—1150 köb- 
centiméter: 1. helyezett Eper
jesi—Krémez (Szolgáltató üzem).

III. kategóriában 1150—1300
köbcentiméter: 1. helyezett
Mang Ferenc—Mang Ferencné 
(Rendőrség).

IV. kategóriában: Dömötör 
Ferenc—Dömötör Ferencné (II. 
sz. bányaüzem) lettek az el
sők.

Az abszolút győztes Mang 
Ferenc és felesége lett.

W. L.

második Orosz Péter (ÉDÜ) 177 
körrel, harmadik Tari Imre 
(ÉDÜ) 177 körrel.

A lövészethez kedvező ldőjá- | 
rás hozzájárult, hogy ragyogó 
eredményekkel zárulhatott a 
második forduló. |

Tóth János .

— Tevékenységünk Jelentős 
részét riasztóberendezések fel
szerelése, üzemeltetése és kar
bantartása képezi. Újszerű, hogy 
ideiglenesen is szerelünk fel 
ilyent, mondjuk nyaralás idő
tartamára. A nagyobb értéke
ket megőrzés céljára kialakított 
széfrendszerben tudjuk elhe
lyezni.

— Személyvédelmet is vállal
nak, amolyan testőrséget?

— Igen. Ez a tevékenységünk 
legérdekesebb és a közvéle
ményt leginkább foglalkoztató 
része. Vállaljuk gyermekek és 
idős emberek kíséretét, utazás 
és egyéb alkalmakkor, de vál
laljuk azt is, hogy bálokból, 
szórakozóhelyekről a késői 
órákban hazakísérjük azokat, 
akik nem szívesen közlekednek 
éjszaka egyedül.

— Miért vállalják mindezt?

doltam — ti sem ismeritek, géd váj árit. Mondtam, hogy vagy ha igen, ugyancsak folytassa a kopogózást, mi, * i. • m pedig a csilléssel elmentünkfittyet ha. /tok a munkave- kiztosítóanyagért. delmi előírásokra. Én akar- Béla: Én úgy tudom, hogy va, akaratlanul fültanúja egy ócsolatra való biztosi- voltam a beszélgetésüknek, tóanyagot a vájvég közvet- de nem akartam közbeszól- len közelében kell tárolni.Karcsi: Vaj vég kozele- ni. Kérem segítsenek eldon- j-,en? Mindig a depóról kell teni, hogy kinek a magatar- cipelni, van az kétszáz mé- tósa, vagy állítása volt hely- tér is.tel Pista: Beépítettük az ide-Pis'ta: ...na szóval be- iglenes biztosítást felszerel- osztás után megyünk az ak. tuk a vajvegcsigót a folyamihoz, amikor észbekaptam, mat°s keszletlocsolot es el-hogy nincs meg a leszálló márkám. Eh — gondoltam —, az aknász, aki a beosz-tást csinálta látta, hogy le- Igaz, kőzethorgonnyal bizto-szálltam. Karcsi: Szerintem is csakBéla: Szerintem márka akkor kell beépíteni az ide- nélkül nem lehet leszállni. iglenes biztosítást, ha a fo-Karcsi: Nem kell olyan gásmélység nagyobb mint bürokratikusnak lenni, elég a? előirt biztosítási távoliéit volna egy papírcetlire saü-,, ,, , „ , „,ráírni a márkaszámot és azt Állapítsuk meg, hogyfelakasztani. a. £e,1,s°ro1 , ma.6atarta-sok, állítások közül hányPista: Szóval rosszul kéz- helytelent találunk és a há- dődött a műszak és még a rom bányásztársunk (Pista, munkahelyre sem értünk, Béla, Karcsi) közül ki az, újabb bosszúság ért. Kény- aki legkevésbé ismeri, illet- telenek voltunk megállni, ve tartja be a foglalkozási mert a főszállítóvágatot bő- szabályokat, a munkavédel- vítik és kint volt a piros mi előírásokat.lámpa. A fenntartókat pe-dig nem láttam sehol.Béla: Tudhatnád, hogy a fenntartók csak reggelesbe járnak, biztosan kintfelejtették. Nem kell törődni vele, láthattad, hogy nincsenek délután telepítve.Karcsi: De a diszpécser, vagy a felügyelet csak tudja! Én szóltam volna. Ha valójában így van, intézkedjenek a megtévesztő jelzés eltávolításáról.Pista: A munkahelyre érve a vájvégen három elállt töltetet találtam. Újból összekötöttem a robbantóvezetékkel és a robbantóállomásról elküldtem, mintha teljes vájvéget robbantottam volna. Sikerült!Béla: Szerintem legokosabb mindjárt közvetlenül melléfúrni és azt újratölte- ni. Az a biztos.Karcsi: Hiába robbantóvájár a Pista. Elállt töltet esetén azonnal értesíteni kell a felügyeletet. Addig nem szabad csinálni semmit!Pista: Piszkosul hajtottunk! Ahogy elment a robbantás ventillátort be, aztán rohanás a vájvégre.Béla: Nana! És a füstre- várás?Karcsi: Csak nem gondolod, hogy stopperórával a kezünkben futkosunk a bányában? Parciálisán szellőztetett a bányánk. Látom, én azt, hogy mikor megy ki a füst.— Pista: Elkezdtem kopogózni, de eszembe jutott hogy az egyik emberem most nemrég tette le a se-
Magánrendőrség,
vagy valami más? (II.)

— Nézze, ha azt mondanám, gánszemélyek részére is elfő- 
hogy nem a pénzért csináljuk, gadható. Az érdeklődőknek kü- 
nem hinné el, mert ez csak lönben részletes tájékoztatást 
féligazság lenne. De nem első- adunk irodánkban.
sorban a pénzért. Elsősorban a — Ennek címe?
társadalmi tulajdon védelme te- _ Irodánk a József Attila ut. 
ren szeretnénk előrelépni es a sz. a]att található, ahol
rendőrségi szervekkel szorosan inden nap 16.00-18.00 óráig^ÍSUlVU,Vü?Ve eByrex in‘ várjuk az ügyfeleket. Telefo-kább felhalmozódó magánya- » J ész nap elérhetők va
gyonok biztonságos őrzéséhez " unk a n-620 és a 20-845-ös 
hozzájárulni. Ezt nyilván nem Fey,cfonon - mondotta végeze- 
ingyen vállaljuk, de nem is a ‘ sándor József.
meggazdagodás reményében. v
Díjszabásunk olyan, hogy ma- v' r‘

kezdtünk szállítani.Béla: Mi a kopogózásután mindjárt szállítunk.

Benkő J.
23 telek gazdára vár

Építkezzünk
Abaligeten ■

biztosítBeszélgetőpartnerem Cser- kert formájában 
na Sándor, a MÉV munkás- földet a tanácS- ellátási osztályvezetője. .... . ... . . . ..— Mi a helyzet a válla- ~ Milyen epitkezesz ko- 
lati lakásgazdálkodás „há- telezettség vár a telek tulaj- 
zatáján”? Arra kérem, hogy dánosára? Vagyis mekkora 
az általános lakáshelyzetről házat építhet?
most ne essék szó! Helyette i 1,__
egy konkrét témáról, azaba- , ~ Nincs különösebb korügeti építkezési lehetőségről látozás, lehet akár két- 
tájékoztassa lapunk olvasó- szintes plusz tetőtér, az if- viszont kötelező, hogy a vé-— A megyei tanács, az téltől számítva 3 éven belül OTP és más szervek segít- meg kell építeni a házat, ségével vállalatunk 23 ház^helyet kapott Abaligeten. A AbaUgeten? telkek nagysága 220—330 négyszögöl között változik.

— Közművesített?— Részben. Víz, villany van, csatornázás nincs, a telkek közvetlenül a falu szélén, a vasútállomásra vezető út mentén vannak.

— Kik kaphatnak telket— A 23 telket arányosan elosztjuk az üzemek között és ott döntik el a jogosultságot.
— Mennyibe kerül a te

lek?— Különböző számítás alapján 1 négyzetméter 171 
— A telkek nagysága vál- forint körül lesz. 

tozó, éppen ezért van-e mód — Milyen összegű támo- 
irra, hogy a leendő tulajdo- °t^?ad a vállalat az épí' 
nos területet igényeljen a — jgo ezer forjntot( amely- 
tanácstól gazdálkodás céljá- bői 100 ezer vissza nem térő?— Igen, van rá mód, zár-

Rejtvényiink vízsz. 1., folytatva függ. 14. és 24. sorában Al- 
dous Huxley angol regényíró mondását közöljük. Megfejtésül 
e sorokat kérjük beküldeni a szerkesztőség címére 1985. jú
nius 10-ig. A helyes megfejtők közül könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Karbolsav. 15. 
Elvág. 16. Alatti helyre. 17. Zöl
des szín. 19. Római kettes. 21. 
L. S. 22. Félig nedves! 23. Szám-

rítendő, míg a 80 ezret kamatmentesen kell visszafizetni. Természetesen jár a szociálpolitikai kedvezmény gyerekek után.
— Ez forintban mit je

lent?— Egy gyerek után 40 ezer, két gyerek után 80 ezer, három gyerek után 160 ezer forint.
— Az előbb szó volt a 180 

ezer forint vállalati támoga
tásról. Ezt mindenki meg
kaphatja?— Nem, az említett ösz- szeget a föld alattiak kapják, míg a külszínen dolgozó 40 ezer forintot kap vissza nem térítés címén, 80 ezret kamatmentes visz- szatérítéssel. Kovács

név. 25. T. K. 27. Gyakori fém. 
28. T. N. 29. Kikanalaz. 31. Fér
finév. 33. Szamárium. 34. Ka- 
cat. 35. Rájegyeztet. 37. Folyó 
Romániában. 38. Kettős betű. 
40. Község Borsodban. 42. Sze
mélyes névmás. 44. Régi fegy
ver. 45. Takar. 47. Vigyázója. 
48. Tasak hangzói. 50. összes.
52. Vége — németül. 54. Gyil
kolt. 56. Szín. 58. Ipari növény. 
59. Igekötő. 60. Római ötven
egy. 62. Érdekfeszítö. 65. Szin
tén ne. 66. Állami bevétel. 67. 
Kiválogat. 69. Folyó — spanyo
lul. 70. Kötőszó. 71. Errefelé. 
;2. Múltban. 74. B. O. 75. Dur
va posztó. 76. Azonos magán
hangzók. 78. Számtalan. 79. Te
lefon röviden. 80. Tallium. 83. r. v. 85. Puha. 86. Bátorkodik. 
88. Bútordarab. 91. Női név 92. 
Európai főváros.

Függőleges: 2. Most. 3. Város 
Oklahomában. 4. Hónaprövidí
tés. 5. Igekötő. 6. Germánium. 
7. Becézett Ilona. 8. Aludna! 9. 
K. z. 10. Szobahatár. 11. Kutya.
12. Tantál. 13. Nem megy. 18. 
Spion. 20. Világtalan. 23. Tű és 
fonal is van ilyen. 26. üzlete
lés. 27. Vásárolt. 29. Hím állat. 
30. Tetejére? 32. Lantán, 33. 
Pompás. 36. Levelet küldött. 39. 
Régi oktatási intézmény. 41. 
Fizikai mértékegység. 43. Lám. 
16. Azonos római számok. 49. 
Szín. 51. Római negyvenkilenc.
53. Igekötő. 55. Torzó hangzói. 
57. Gömbölyű. 61. Hal petéje. 
63. Német névelő. 64. Vonat jár 
rajta. 68. Európai nép. 71. Bé
kaporonty. 73. Labda a háló
ban. 74. izraeli politikus. 77. 
Fogyasztotta. 79. Nyitó. 81. Ipa
ri növény. 82. Előde. 84. Seben 
képződik. 85. Végtag. 87. Rész
vénytársaság. 88. Névelő. 89. 
Cink vegyjele. 90. L. G. 91. 
Jelenleg.

Juhász Károly
Lapunk május 1-i számában 

közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

Az igazi szocialista ismer- 
tetöjele, hogy sérti, ha ki
vételes elbánásban részesí
tik.

Könyvjutalomban részesül: 
Tül3p Mária (7633 Pécs, dr. Bo- 
•os I. u. 3. fsz. 3.), Malmos Atti
la (7630 Pécs Eozin ti. 5.), Be- 
ícdikt Miklós (7673 Kővágősző- 
t.JS, Rákóczi u. 46.).

Cselgáncs
Május 1-én tartotta első há

ziversenyét a szentlőrinci csel
gáncs szakosztály, amely nem
régiben — az Ércbányász is írt 
róla — alakult, a szakosztály
ban cselgánccsal ismerkedő 
gyermekek szülei kezdeménye
zésére. Szilágyi János, a gyere
kek edzője rövid idő alatt fel
készítette a résztvevőket és így 
a három korcsoportban meg
rendezett háziversenyen — kis
dobos, úttörő, úttörő lányok — 
néhány igen ügyes megoldást 
láthatott a mintegy 100 néző. 
A nagyon lelkes gyerekek kö
rül a legjobbak Rokolya és 
Pöttendi voltak.

WesztI
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A tagság cselekvő 
részvételével

Beszámolások 
rendje 
és időpontja

A Szakszervezetek Országos Tanácsa határozatai, valamint a BDSZ Központi Vezetősége Intézkedési Terve alapján 1985. szeptember 12-e és december 1-e között újjá kell választani a bányászati iparágak területén működő szakszervezeti szerveket és tisztségviselőket, a bizalmiaktól a BDSZ Központi Vezetőségéig.*A beszámolás a következők szerint történik:Bizalmi a csoportjának. Időpontja: 1985. szeptember 1—15.Főbizalmi, a szakszervezeti tagságnak: összevont csoportgyűlések, részlegszintű beszámolás, vagy nagy létszám esetén a terület bizalmiainak. Időpontja: 1985. szeptember 15—30.Az üzemi szakszervezeti bizottság és a számvizsgáló bizottság az összevont taggyűlésnek, vagy a bizalmi testületnek. Időpontja: 1985. szeptember 30—október 20.A vállalati szakszervezeti bizottság a bizalmi küldöttek testületének. Időpontja: 1985. november 2.A BDSZ XXIII. kongresz- szusának napirendje:A Központi Vezetőség beszámolója a két kongresz- szus között végzett munkáról.A Számvizsgáló Bizottság jelentése.A Központi Vezetőség a Számvizsgáló Bizottság és a Magyar Szakszervezetek XXV. kongresszusa küldötteinek megválasztása.Ideje: 1985. november 30 —-december 1. Helye: Tatabánya.Azon alapszerveknél, ahol a bizalmiak és főbizalmiak választását a jelzett idő előtt befejezték és a felkészülés megtörtént, külön engedélykérés nélkül is sor kerülhet az üzemi bizalmi testület megválasztására.

Közös összefogásra van szükség

A hőenergiával nyáron is 
kell takarékoskodninapsütéses, meleg nyári napokon könnyen elfelejtjük, hogy milyen volt a tél, amikor a fűtés, a megfelelő hőmérséklet biztosítása vállalatunknál is sok gondot okozott. Január első felében az átlaghőmérséklet 6 Celsius-fokkal volt alacsonyabb, a fűtőolaj-hiány a drágább tüzelőolaj használatára kényszerítette üzemeinket.A rendidvüli időjárás miatt a tervezettnél több volt az anyagfelhasználásunk az I. negyedévben és az erre fordított költségek a vártnál jobban növekedtek. Az éves felhasználható tüzelőanyag-mennyiség kötött, ezért minden lehetőséget meg kell ragadni a takarékoskodásra.Ezt folyamatosan biztosítani kell és nem csak a téli hónapokban! Nyáron nem szükséges az épületek fűtése, de a fürdetés, a különböző technológiai folyamatok ebben az időszakban is lehetőséget adnak az energetikai célú felhasználás csökkentésére, a legkedvezőbb jellemzők elérésére.A vállalati energiagazdálkodási terv a műszaki intézkedések sokféleségével igyekszik ezt a célt elérni. Ilyen megoldásként olvashattunk korábban a légsűrítőknél keletkező hulladék, hő-hasznosításról. Évek óta folyik a jobban szabályozható melegvizes fűtésre való áttérés a gőzfűtésről. Sajátos módon került sor az Ércdúsító üzemben is eddig veszteségként kezelt hőmennyiségek hasznosítására. Kazáncsere, rendszeres hatásfokmérés, szervezett karbantartás segíti a hőtermelést végző gépek, berendezések műszaki jellemzőinek javítását. Természetesen a műszaki szzervezési intézkedések mellett az egyénnek és minden dolgozónak van módja, hogy segítse a vállalati felhasználás csökkentését. A legegyszerűbb példa a műszakvégi fürdetés. Ismert, hogy a bányászatban az átlagosnál magasabb az 1 főre jutó vízfelhasználás, de ez a körülmény sem engedi meg a pazarlást. A feleslegesen

folyó zuhanyzók, csapok mellett, mindig az elpazarolt energiahordozóra kell gondolni, a vizet felmelegíteni, fűtőanyag, villamosenergia nélkül nem lehet. A vízzel való takarékoskodás egyértelműen energia- gazdálkodás is.A villamos energia után a fűtési célokat szolgáló folyékony energiahordozókra fordított költségeink a legnagyobbak. Éves szinten meghaladják a 90 millió forintot. Ez az érték önmagában is a takarékosság fontosságára figyelmeztet.A vállalati kérdések mellett feltétlenül figyelembe kell venni országunk gondjait is a folyékony szénhidrogéneknél. A hazai termelés igényeinknek csak igen kis hányadát elégíti ki, az import ebből az energia- hordozóból is igen sok, a leglényegesebb, hogy nem korlátlan. Határt elsősorban a gazdasági lehetőségeink szabnak. Nem fordítha

Május 23-án a Ságvári Endre Művelődési Ház díszterme adott otthont a Baranyában élő ellenállók és antifasiszták ezévi tanácskozásának. Németh Csabá
nak, a megyei pártbizottság munkatársának köszöntője után Tóka Jenő, a megyei párt-végrehajtóbizott- ság tagja, a MÉV vezér- igazgatója tartott tájékoztatót a vállalat tevékenységéről, míg Szalai József, a társadalmi vezetőség titkára ismertette a Magyar El

tunk mindent az energia- hordozókra, más területek igényét is figyelembe kell venni.A fűtési időszak még messze van, de már most el kell végezni azokat a javítási, szigetelési, felújítási munkákat, amelyek hiánya egyes helyiségek túlfűtését, másutt a kívántnál alacsonyabb hőmérsékletet okoztak. Az országos felmérések még mindig sok helyen állapítottak meg túlfűtést. A vállalatunknál tartott energiafelügyeleti ellenőrzések nem állapítottak meg olyan értékeket, ahol bírság kiszabása indokolt lenne, de saját méréseinknél — ami a vállalat egészére kiterjedt —, már elfogadhatatlan értékeket is találtak.A fűtőolaj és tüzelőolaj vállalati felhasználásának csökkentése így nemcsak az energetikusok szakmai feladata, hanem minden dolgozónak kötelessége. Visszatekintve az elmúlt évekre, ezen a területen elért eredményeink is bizonyítják, hogy itt is a közös összefogástól várható javulás, az éves feladat sikeres teljesítése. Gebhardt Ferenc

lenállók és Antifasiszták Szövetsége Baranya megyei szervezetének 1984. évj munkáját.A beszámolót követően felszólalt dr. Jerszi István, az MSZMP Baranya megyei Bizottságának titkára, aki a XIII. kongresszus határozatából adódó feladatokról szólt a tanácskozás résztvevőihez.Az egésznapos tanácskozás a vállalatnál tett üzem- látogatással ért véget.K. M.

Országgyűlési képviselő

Andi Gábor vájár
A IV. sz. bányaüzem csapatvezető vájára, 37 éves. Fácánkert községben született, édesapja kovács volt, édesanyja háztartásbeli. Édesapja a felszabadulás után lépett be a kommunista pártba, az ellenforradalom után a munkásőrség alapító tagja volt.Andi Gábor az általános iskola elvégzése után vájártanuló lett Nagymányokon, ennek elvégzése után került jelenlegi munkahelyére, ahol előbb vájár, szakvezető, majd csapatvezető vájár lett. Az általa irányított fejtési szocialista brigád évek óta kiemelkedő teljesítményeket ért el. A közösségi munkából és a patronáló tevékenységből aktívan kiveszik részüket, eddig háromszor nyerték el a Vállalat kiváló ifjúsági brigádja és kétszer az Üzem kiváló brigádja megtisztelő címet.Andi Gábor a közösségi munkával a KISZ-ben ismerkedett meg, volt alapszervezeti vezetőségi tag, KISZ- titkár. Vállalati KISZ-bizottsági tag, 1976-ban KISZ ajánlással lett az MSZMP tagja, jelenleg a vállalati pártbizottságnak is tagja. Munkájára a jó szervező- és döntési készség, személyes példamutatás jellemző.
— A június 8-i szavazást megelőző időben milyen 

élményei voltak, milyen tapasztalatokkal gazdagodott? — kérdeztük az országgyűlési képviselőt.— Az élmények szokatlanok és érthetően újszerűek voltak. Ilyenekben eddig részem sohasem volt. Mégis a legfontosabbnak azt tartom, hogy mindvégig maximálisan magam mögött tudtam a vállalat vezetőinek, a vállalati kollektívának a segítségét. Ezek után elmondhatom, hogy mindezek hiányában önállóan nem jelentkeztem volna országgyűlési képviselőjelöltnek. A jelölőgyűlésekre, a rétegtalálkozókra nem hiszem, hogy egyedül, segítség nélkül fel tudtam volna készülni. E felkészítésben igen sokan segítettek.
— Hogyan képzeli el ezutáni életét?— Azzal kezdem, hogy az élet jó iskolájának tartoma bányát, ahol dolgozom. Talán azért is, mert ez az első munkahelyem? Nos, mindezek után kijelenthetem, hogy nem tudok elszakadni attól és azoktól, akik eddigi életemben olyan sokat jelentettek. Megváltozni sem fogok, de hogy mennyiben sikerül majd eredményesen munkálkodni, jó lenne ha ezt mások vennék észre. Mindenképpen segítségül kívánom venni Cserna Sándor tapasztalatát, hiszen ő a legilletékesebb abban, hogy az általa megkezdett út folytatásában támogatni tudjon. V. T.
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A vállalat és az üzemek vezetői látogatást tettek a kiképző bázison. Felvételünkön Kovács István, a vállalati pártbizottság titkára köszönti a munkásőröket.
t Keller Gábor felvétele

Táboriképzés 
Kisvaszaron

A tábor már mozgolódott, de a hivatalos ébresztő hét órára volt kitűzve. Nyolc órakor a sátortábor melletti alakuló téren sorakozó, ahol Csáti Imre századparancsnok felolvasta a napiparancsot. Mindegyik nap így kezdődött a munkásőr táborgyakorlat Kisvaszaron.Az aznapi napiparancs a teljes felszereléssel terep- gyakorlatra való kivonulás.A három nap alatt a fegyverismereti gyakorlatok mellett — többek között — sor került kézigránát-dobásra, nappali és éjszakai lövészetre is.Az idei gyakorlaton a 3. század kifogta a jó időt olyannyira, hogy rekkenő hőségben hajtották végre a feladatokat, ugyanakkor a sűrű erdőben még sár is akadt bőven. Szinte csoda volt, hogy a táborban rend és tisztaság uralkodott, de erről a körletiek rendszeresen gondoskodtak.A három nap és a tábori körülmények kiválóan szolgálták a különböző érdekek egyeztethetőségét, a kollek-
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tív szellemet és a baráti légkört. A vezetők és beosztottak között jó kapcsolat alakult ki. A képzésen részt vett munkásőröket egy alkalommal meglátogatták és elbeszélgettek velük vállalatunk és az üzemek vezetői is. Családjuktól és a munkahelyükről kiemelt, mindannyiunk biztonságát védő munkásőröknek nagyon jól esett ez a vezetői megnyilvánulás.Keller Gábor
KönyvajánlásTÖRTÉNELMIUTUNKRÓLA Pártélet szerkesztősége által szervezett három történelmi tárgyú kerekasztal- beszélgetést tartalmazza a kötet. Az első a Horthy- rendszert, a második a fel- szabadulás utáni éveket, a „fényes szelek”-et, a harmadik az úgynevezett 50-es évek történetének mai értékelését és ábrázolását választotta témájául, a beszélgetések időrendileg ösz- szekapcsolódnak, együttesen közel négy évtizednyi időszakot tekintenek át a közelmúlt magyar történelméből. Mégsem elsősorban a kronológia köti össze őket, hanem sokkal inkább az, hogy napjaink történelmi vitádra reagálnak, a közvéleményt érdeklő, a köztudatban nem kellően tisztázott kérdésekre keresnek megalapozott, meggyőző választ.
Napirenden a...

Május 23-án a vállalati szak- 
szervezeti bizottság ülést tar
tott, ahol a napirend a követ
kező volt: Előzetes feladatterv 
ismertetése a szakszervezeti 
tagság politikai oktatásának és 
tisztségviselők képzésének, to
vábbképzésének fejlesztésére. 
A vállalat szakszervezeti bizott
ságának választási, agitációs és 
propaganda tervének elfogadá
sa. A vállalati bizalmi küldöt
tek testületének intézkedési 
tervét is ekkor vitatták meg, a 
testület és irányítása alá tar
tozó szakszervezeti szervek új
raválasztására.

Mindezeken túl sor került a 
szakszervezeti ülésen a bá
nyásznapi miniszteri kitünteté
si javaslatra, de fegyelmi ügyek 
megtárgyalására is.

Aranyplakett társadalmi munkáért

GebhardtFerencné

A közelmúltban értékelték az Egy napot Pécsért mozgalom múlt évi eredményét az SZMT székházában. A vállalatok, intézmények szocialista brigádjai, valamint a városért vállaló magánszemélyek közül többen kaptak kitüntetést kiemelkedő munkájukért. Ennek kapcsán kerestük fel Gebhardt Ferenc- 
né üzemmérnököt, a beruházási és tervezési főosztály dolgozóját, aki vállalatunknál elsőként kapta meg a nők közül az Aranyplakett kitüntetést.— Örülök e megtiszteltetésnek, de az elismerés elsősorban az Ybl Miklós, 9 fős szocialista brigádunkat illeti.

— Milyen értékben vé
geztek társadalmi munkát?— Brigádunk az elmúlt évben 18 630 forint értékben végzett a városért társadalmi munkát. Elsősorban a Tüzér utcai szociális foglalkoztató épületének tervezését végeztük el, ami azt jelenti, hogy Pécs egy nagy ajándékot kapott, de mindenek előtt az ott dolgozók.

— Szerényen elhallgatja 
az Aranyplakett jogossá
gát, a közösségnek tulajdo
nítja, de ezen belül csak 
kellett végeznie olyan mun
kát, ami személyre szóló 
kitüntetést eredményezett?— Mint szocialista brigádvezető, talán én végeztem a legtöbb társadalmi munkát, több mint 100 órát dolgoztam és ezért kaphattam meg a jelvényt.

— A múlt elismeréséből 
lépjünk a jelenbe, illetve a 
jövőbe. Mit vállaltak 1985- 
re?— Szeretnénk most ami dolgozóinknak örömet szerezni. Brigádunk vállalta a balatonmária-fürdői üdülő nyári-téli üzemeltetési előtervének, illetve a tanulmány tervének elkészítését. Ezen kívül elvállaltuk a külső csapadékvíz elvezetésének, valamint egy

Szakszervezeti
továbbképzés
Magyarhertelenden

A szakszervezeti kongresszus
ra készülve sok új feladat há
rul a szakszervezeti munkában 
dolgozókra. Az új feladatok le
bonyolítása szükségessé tette a 
konkrét munka végrehajtásá
nak kidolgozását, ötvennyolc 
bizalmi, főbizalmi és IV. sz. bá
nyaüzemi szb-tag vett részt Ma
gyarhertelenden az üzem szer
vezésében és lebonyolításában 
tartott, kétnapos továbbképzé
sen.

Az előadások tematikájának 
összeállítása lehetővé tette a 
szakszervezeti munka részfela
datainak elméleti és gyakorlati 
megvalósításának módszereit. 
Az előadássorozatot fórum kö
vette, melyen részt vett az 
üzem gazdasági és társadalmi 
vezetése.

Tóth J.

út bekötési tervének előké- készítését.Nem kevés amit vállaltak, s amit tesznek, nem a vállalásért, hanem elsősorban értünk teszik. Köszönjük és gratulálunk.K. M.—Cs. L.
A Kutató-mélyfúró üzem 
panaszügyi bizottságáról

Nem lehet mindenki jogász, 
vagy a jog kérdéseiben jártas 
személy, viszont az élet tele 
van olyan problémákkal, me
lyek megoldása a jog ismere
tét kívánja meg. Ezt ismerték 
fel a magyar szakszervezetek, 
amikor SZOT szabályzatban ja
vasolták a vállalatok jogsegély- 
szolgálataink létrehozását. Vál
lalatunknál 1975-ben alakult 
meg a jogsegélyszolgálat, amely 
a vszb keretén belül működik. 
Ezen belül minden üzem kép
viseletet! magát egy taggal, 
akik egyben kialakították a 
dolgozókkal közvetlenül kap
csolatot tartó üzemi panaszügyi 
bizottságokat. Bárki fordulhat 
hozzájuk, ha munka-, család-, 
polgári, vagy büntetőjoggal, 
társadalombiztosítással, vagy 
államigazgatási ügyekkel kap
csolatosan problémája van.

A Kutató-mélyfúró üzemben 
kezdettől Kiss György geo
déziai csoportvezető vezeti a 
panaszügyi bizottságot. Kiváló 
jogi érzékkel rendelkezik, ál
landó önképzéssel ma már 
mintha képzett jogász lenne. 
Ennek következtében elmond- 
ható, hogy az üzemi panasz

A vállalati KISZ politikai vetélkedő győztese az ÉDÜ csapata. Tagjai (balról jobbra): Szabó Károly, Romvári Tiborné és Keserű Árpádné.Keller Gábor felvétele
„Évzáró politikai vetélkedő” 
vállalati döntőKISZ MÉV Bizott-sága az 1984/85-ös politikai képzési évet vetélkedővel fejezte be, melyre az üzemek legjobb csapatai kerülhettek be. A vállalati döntőn 10 csapat vett részt 1985.május 23'án.A csapatok tudását erősen próbára tette az öt feladat, melyek nehézségi szintjét meglehetősen magas mérce jelemezte. Az alapos felkészülést mi sem bizonyította jobban, mint hogy az elérhető pontszámból (54) az első helyezett mindössze csak 4 pontot veszített. Igen szoros volt a mezőny állása, a zsűrinek nem volt könnyű feladata a szóbeli kérdésekre adott válaszok differenciálásában, a pontszámok megállapításában.Az I. feladat: a politikai totó kérdései igen tág körből lettek merítve. Szerepelt benne a felújított Magyar Állami Operaház megnyitásától kezdve az első hivatalos május 1-i ünnep dátuma, a II. világháború pusztítása, a párt XIII. kongresszusának határozata, Gorbacsov elvtárs moratóriuma.A II. feladatban a KISZ érdekvédelem—érdekképviselet témakörbeni jártasságukat bizonyították szóban 3 perces gondolkodási idő után a fiatalok.A III. feladatban „Híres embereket” kellett felismerni és nevüket kiválasztani

ügyi bizottság vállalati szinten 
is az elsők között van.

— Szívesen csinálom ezt a 
munkát — mondja — mert úgy 
érzem, szükség van rá. A hoz
zánk fordulókat eligazítjuk ho
vá forduljanak, gyakran elvé
gezzük helyettük az írásos 
munkát, kérvényt írunk, álta
lában segítjük őket, hogy prob
lémáikkal eljussanak arra a 
megfelelő helyre, ahol a meg
oldás várható. Természetesen 
nem vagyok jogász, így műkö
désünk korlátozott, de erre is 
szükség van. Néha felvetődik 
ugyan bennem: vajon nem az 
ügyintézés elsőfokú kádereinek 
kellene jobban dolgozni, job
ban törődni a hozzájuk fordu
lókkal, türelmesen elmagyaráz
ni a szükséges lépések sorát? 
Vajon nem helyettük dolgo
zunk-e? Kétségtelen, hogy a 
mai napig a dolgokban is sok, 
jóirányú változás történt, utal
nék például a tanácsok ügyfél- 
szolgálatára, de ez még nem 
minden. _ Egy levél, kérvény 
szakszerű megfogalmazása, 
megfelelő formába öntése még 
így is sok embernek problémát 
okoz. Ebben tudunk mi első
sorban segíteni a hozzánk for
dulóknak. Szívesen tennénk

a totó játékszabálya szerint. A képeken szerepelt többek között Gáspár Sándor, Enrico Berlinquer, II. János Pál, Mihail Solohov.A IV. feladat idegen politikai kifejezések értelmezése volt.Az V. feladatban a borítékból kihúzott zászló felismerése alapján meg kellett mondani az ország kommunista pártjának, valamint annak főtitkárának pontos nevét. A jó hangulatú, pergő ritmusú vetélkedőn példásra vizsgáztak— helyezéstől függetlenül— a versenyző csapatok felkészültségükből, a rendezőség pedig a jól szervezett 
precíz, gyors munkából.Eredmények: 1. ÉDÜ csapata 50 ponttal. Tagok: Keserű Árpádné, Romvári Ti
borné, Szabó Károly.2. ív. sz. bányaüzem csapata 48 ponttal. Tagok: Neubauer Erzsébet, Rohr Róbert, Wesztl László.

3. III. sz. bányaüzem I. sz. csapata 47 ponttal. Tagok: Felső István, Franyó József, Varga Zoltán.4. Kutató-mélyfúró üzem csapata 47 ponttal, 5. II. sz. bányaüzem 2. sz. csapata 46 ponttal, 6. Szolgáltató üzem csapata 45 ponttal.Az első három helyezett csapat pénzjutalomban is részesült az oklevelek mellett. Az „eredményes részvételért” oklevelet minden— a vállalati döntőbe jutott — csapat megkapta.
A. P.

többet is, de nekünk is vannak 
gondjaink: az idő- és a hely
hiány például. De jó volna 
megoldani az intézményesített 
szakmai jogi továbbképzést is. 
Nagyobb figyelmet, érdeklődést 
várunk esetenként a gaz
dasági és társadalmi veze
téstől is. Hogy munkánkra 
igény van, azt mutatják a sta
tisztikai adataink is, évente 35 
—50 ügyben kérik az üzemi 
dolgozók segítségünket. Ezév- 
ben például eddig 6 ügyünk 
volt, ezek bérrel, korkedvez
ménnyel, lakásbérleti jogvi
szony folytatásával, felmondási 
idővel, gyermektartással kap
csolatosak. A skála tehát igen 
széles. Panaszügyi bizottságunk 
jelenleg csonka, egy tagunk 
nyugdíjba ment, gondoskod
nunk kell az új tagról is.

Egy személyes tapasztalat: 
egy szerződéskötéssel kapcsola
tos problémával fordultam Kiss 
Györgyhöz, öt perc múlva ke
zembe adta a Magyar Közlöny 
megfelelő számát, melyből tá
jékozódhattam. Ez olyan segít
ség volt, melyhez hasonlóra 
mindenkinek szüksége lehet. 
Ügy gondolom, mindenki csak 
köszönettel tartozik érte.

Koch László
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Találkozzunk 
egy év múlva 
ugyanitt!Ruhája még vadonatúj, kobakján sehol egy karcolás, derékszíja és csizmája négy napja még egy raktár mélyén várt gazdára. Most még csak a kesztyűjén látszik, hogy tulajdonosa, öze 
Zoltán már ismerkedik a bányamunkával.— Négy napja vagyok a bánya járókkal — meséli — és ma először csapatra küldtek, Persze csak negyedikként, hogy segítsek, amit tudok és gondolom tanuljak valamit.

— Honnan jöttél?— Székesfehérvári vagyok és az újságban olvastam egy hirdetést.
— A pénz vonzott?— Hazudnék, ha azt mondanám, hogy nem, de azért nehéz volt a döntés. Én legalább is ha valamibe belevágok mérlegre teszem, hogy vajon eleget tudok-e tenni az elvárásoknak.
— Korábban hol dolgoz

tál?— Az Alba Regia Építőipari Vállalatnál.
— Mi a szakmád?— Négy is van. Gépész- technikus, autószerelő,, hivatásos gépkocsivezető és erőgépkezelő. Van egy felsőfokú német nyelvvizsgám is, amivel több helyen is elhelyezkedhettem volna, de mégis a bányát választottam. Tudod, az NDK-ban d°lgoztam, ott is nősültem, Van egy hároméves kislányom. Rá kellett döbbennem, hogy 5—6 ezer forintos keresetből önállóan, min den segítség nélkül képtelenség önálló otthont teremteni.— De azt tudod, hogy 

egyelőre itt sem lesz ennél 
lényegesen több?— Tudom, hogy két hónapig a szállításon kell dolgoznom és a kezdeti időkben nem lesz olyan vastag a fizetési boríték, mint ahogy szeretném.

— És milyenek az első 
benyomásaid?

— A bányászok őszinte emberek. Nem titkolják mi vár rám, hogy ez nem fenékig tejfel. De nemcsak őszinték, melegszívűek is. Hogy miért mondom ezt? Ma leszálláskor nem hoztam magammal a védőreggelimet és bár ma láttuk egymást életünkben először, megosztották velem az övéiket. A bányáról, a bányamunkáról egyelőre túl sokat nem tudok mondani, de nem félek tőle. Remélem nem vallók szégyent és de jó is volna ha találkoznánk mondjuk egy év múlva ugyanitt.
N. G.

Munkamegbeszélés a brigádtagok között. Balról: Enok 
József, Kercza László és Kakuszi József.

Csöndör László felvétele
A 41-es csapat biztosítás közben. A képen balról jobb
ra: Hendzsel Ferenc segédvájár, Marián Tamás csa
patvezető vájár és Tóth László szakvezető vájár látha
tó. Bálint Jenő felvétele

15-20 éve együtt, jó emberi kapcsolatban

Eötvös Loránd szocialista brigádmai tevékenységükkel kapcsolatban kiemelném, hogy a rutinszerű napi feladatok mellett a brigád tagjai sikeresen oldottak meg olyan problémákat is, amelyek az új fejtési eljárások alkalmazásából adódtak, gondolok itt például a tömbfejtésekkel kapcsolatos geofizikai problémákra, vagy a bányában alkalmazott mérési módszerek fejlesztésére.
— Milyen a brigád egyéb 

tevékenysége?— Nemrégiben tartottuk a 15 éves évfordulónkat, ahol egynéhány szó esett magunk között arról, hogy mit tettünk idáig. A brigád tagjai jó emberi kapcsolatban vannak egymással, ezért nemcsak a munkában, hanem egyébként isEbben az évben ünnepel- brigád korábban is és most szívesen teszünk egymásért, te megalakulásának 15. év- js hosszú évek óta eredmé- Az , elmúlt évben —fordulóját a IV. sz. bánya- , . , hogy konkrétumot is mond-üzem geofizikai részlegénél nyesen szerepel a bugád jak _ 320 óra társadalmi működő Eötvös Loránd szó- mozgalomban. Korábban munkát végeztünk. Részt cialista brigád. A brigád több ízben aranykoszorút vettünk a brigádok részére tagjai a körletekben tévé- nyertünk az idén nedie el- szervezett rendezvényeken} kenykedő geofizikus techni- 7! , , ’ „ PTÍS , többek között bekapcsolód-kusokból, feldolgozókból, az nyertuk az Uzem kiváló tunk a Munka és művelőüzem geofizikai tevékenysé- brigádja címet. Az itt dől- dés mozgalomba. A brigád gét irányítókból áll, össze- g°z°k konkrét feladata el- tagjai nemrégiben Harsén 16-an vannak A brigád sősorban a körletek terme- hányban szakmai tovább- tagjai igen nagy szakmai 10 tevékenységének geofizi- képzésen voltak. Nem sze- tudóssal rendelkeznek, hi- kai irányítása, segítése, il- retnék felsorolást tartani szén többségük 15—20 éve ieíve a csapatokon mérést most mint egy beszámoló- dolaozik eoviitt A vezető végz° °Perátorok munkájá- ban, de azt hiszem a bri- ... 8 gy • to nak irányítása. Mivel ruti- gád eredményes munkájajük Berta Zsolt fiatal geo- nos szakembergárdáról van is hozzájárult ahhoz, hogy fizikus mérnök, őt kértem szó, azt hiszem elmondha- a geofizikai részleg kiváló meg, hogy beszéljen a bri- tóm, hogy zökkenőmente- részleg lehessen, s hogy fe-oád tevékenységéről. ,se? ? -7 /'m81 ^a??tai" Adatait az üzemi elvárá-, kát. A körletekkel való kap- soknak megfelelő színvona-Nehany eve vagyok Csolat a napi érdekegyezte- Ion oldja meg. csak a brigád vezetője, A tésekkel együtt jó. Á szak- Wesztl László

A régiek nyomában

Laskai László csapatvezető

VÁLLALATI ÉS ÜZEMI TERVMUTATÓK 
(KIEMELT) TELJESÍTÉSE 

az év elejétől

vállalat:
fémtermelés fkg 
vágathajtás fm 
létszám fő
geológiai mélyfúrás m

Ércdúsító üzem: 
vegyi feldolgozás t

BANYAÜZEMEK:
nyersérctermelés fkg 
vágathajtás fm

101,1%
103,5%

99,5%
109,0%

103,1%
II. III. IV.

százalékban
100,7 103,5 98,2
97,1 95,9 118,5

A II. sz. bányaüzemben a 41-es csapat — ottjár- tunkkor — a 23. szint É-i főkeresztvágatában dolgozott. Különös érzés volt, a nem is oly régen még legendás hírű Faragó Imre vezette csapathoz mászni felfelé. De az sem mindennapi, hogy a jelenlegi csapatvezető, Marián Tamás Így megy fel nap mint nap a létrákon, hogy közben körül öleli bátyja munkája, a feltöréshajtó Marián 
Györgyé.

— Mióta dolgoznak ezen 
a munkahelyen?— Május első munkanapján kezdtünk — mondja a csapatvezető —, majd kihajtottunk 40 méter hosz- szú gurítót. Most a kamra isszaf ejtésén dolgozunk,/árhatóan még két hétig le- zünk itt, majd irány a 25.szint.

— Nyomasztó-e híres, jó 
csapat vezetését átvenni, 
•gyáltalán igyekezni annak 
lyomdokában maradni?— Ragyogó csapat volt a hajdani 41-es, mi gyengék vagyunk ahhoz képest. Baj volt, hogy Faragó Imrével szinte egyidőben a csapat gerince is lecserélődött. Négyen mentek el egyszerre, s az ilyen váltást minden csapat megérzi. Nyomasztónak azért nem tártom, sem az én, sem pedig a többiek helyzetét.— Pár hónap alatt nehéz jó közösséget összehozni, bár mi nagyon azon vagyunk. Olyan azonban nem hiszem, hogy lesz a csámpát, mint a régi, azt a csa- oatot én igen magasra értékelem.— Nagyon jó közösség volt, úgy gondolom, ha be nem vallottan is, amolyan jó testvérek módjával szerettük egymást. Nekem ez különben sem volt nehéz — mosolyodik el Marián Tamás —, hiszen a testvéreim közül többen itt az üzemben dolgoznak.

— Hogyan lett a csapat
vezetője?— Ügy, hogy szabadságon voltam, édesanyámnál

éppen disznót vágtunk, amikor betoppant Faragó Imre, s mondta, rám bízza a 41-est. Meglepődtem, de bántott is a dolog, hiszen ebből megértettem, ő elmegy a csapatról.— Igaz, a korábbiakban volt olyan érzésem, hogy Imre úgy foglalkozik velem, mint a majdani utódjával. Különben a 41-es az első csapatom, 78-ban itt kezdtem a bányamunkával történő ismerkedést.-— Ez a felállású csapat 
november óta van együtt. 
Milyennek ítélik meg az el
telt időt?— Fontos, hogy egy csapat jó munkahelyeket kapjon — válaszol Tóth László szakvezető vájár — és éves szinten jó legyen a keresete. A pénz ugyanis hangulati tényező, ha van, kevesebb a csapatokon a vita, az elégedetlenség. A régi 41-es egy kiemelkedő keresetű csapat volt, mj Viszont a középmezőnyben foglaljuk el á helyünket. Ennek ellenére boldogan jöttem át volt csapatomról. Az egy állandóan alakulgató csapat volt, mindig csak alakulgatott, de nem lett belőle csapát. A 41-es viszont mindig is stabil volt, s tudtam, itt nem fordulhat elő, hogy nem jönnek az emberek dolgozni, mint az én csapatomon. Amikor Tamás hívott, érthető, hogy idáig rohantam — mondja és nevet egy jóízűt.A szak harmadik embere Hendzsel Ferenc segédvájár, István-aknáról került az üzemhez, tartalékba járt, majd rövid időt a 35-ösön töltött, s onnan került a 41-esre.— Nem jó az embereket szembe dicsérni, tudom — mondja a csapatvezető — de Férj jó bányász, szerény és roppant szorgalmas. Sok ilyen fiatal bányász kellene, s akkor nagyszerű csapatokat lehetne létrehozni. Talán még olyanokat is, mint a régi 41-es volt.

Veress Tamás

/égre egyenesben

A 37-es újra 
a régi lesz?

A III. sz. bányaüzem má- í iodik szintjén az egyik psendes vágaton üres csillék sorakoznak. Itt a 37-es csapat feltörése alatt most i minden néma, nesztelen. A vájvégről ide már nem jut le a munkazaj, hiszen a bányászok jó 30 méterrel feljebb egy távoli szabadszélű kamrában szorgoskodnak.Mire felérünk Pintér La
jos vájár már az egyik szkréperrel húzatja az anya- 'got a döntőbe. Jó 40 méterrel beljebb Laskai László csapatvezető a másik sara- bolót kezeli.Rövidesen üres a vájvég, le Laskai László nem örül neki.— Sajnos ilyen alacsony szelvényben egy-egy lövés jó ha 10—15 csillét hoz. Az ; myag pedig borzasztó ke

mény, úgyhogy gyakran 30 lyukat is kell fúrnunk a robbantáshoz.A kamrában valóban nem lehet felegyenesedni, s a biztosítást csak guggolva, féltérden lehet beépíteni. Persze lassan már megszokják, hiszen már hónapok óta ilyen alacsony kamrákban dolgoznak.
— Jó pár éve ez a kol- 

lektíva a körlet egyik leg
jobb fejtési csapata volt. 
Egy ideje azonban a> 37-es 
nemigen hallat magáról.— így igaz — bólint a csapatvezető — közben a társaság teljesen kicserélődött és bizony kell néhány év, amíg az újak belejönnek, amíg összejön a stabil gárda. Most végre úgy néz ki, egyenesben vagyunk. Az elmúlt hónapban a fejtési csapatok közül körletszinten mi kaptuk a legjobb pénzt.

— Úgy tudom, hosszú 
évek után csak az idén kö
tött brigádszerződést a csa
pat. Mi ennek az oka?— Tavaly végre stabilizálódott. a kollektíva, tudjuk, hogy mire vagyunk képesek, mit vállalhatunk. A 110 százalék olyan célkitűzés, amit teljesíthetünk és teljesíteni is fogunk. A brigádszerződés pedig ehhez a vállaláshoz tartást kell hogy adjon.

— Nemrégiben az egyna-

Berényi T. felvétele

pót Pécsért mozgalom kere
tében aranydiplomát is ka
pott a csapat.— Ha társadalmi munkáról, vagy kommunista szombatról van szó, nem kell senkinek sem szólni. Mindenki a kötelességének érzi, hogy ott legyen.Hogy munkájukat átgondolva és felelősséggel végzik, azt az elmúlt időszak két újítása is bizonyítja, az excenteres olaj emelőfej a a csapatvezető ötlete, az ékes tüske alkalmazását a másik szak vezetője, Sza
káig Imre javasolta. S, hogy lesz-e újra olyan „menő” csapat a 37-es, mint néhány éve volt, arra Laskai László csak ennyit mond: — Remélem.És ebből a szóból nem annyira a remény, mint inkább a meggyőződés érződik.

Nógrádi Gábor
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1. A II. sz. bányaüzem dolgo
zói a következő problémákat 
vetették fel: A Mecsek Áru
háztól 6.00 órakor Induló jára
ton nagy a zsúfoltság, sokan 
lemaradnak róla. A 30-as busz 
első járata 5.00 óra helyett 4.45 
órakor induljon, hogy az azon 
utazók elérjék az 5.00 órakor 
induló bányászjáratot.A problémákra Cserna 
Sándor, a munkásellátási osztály vezetője és F)r. Kiss 
Elemér, a Volán 12. sz. Vállalat üzemigazgatója válaszoltak.CSERNA SÁNDOR: — A II. sz. bányaüzemhez a Mecsek Áruháztól 6.00 órakor nem indul busz, tehát zsúfoltság nem lehet.DR. KISS ELEMÉR: — Nincs semmi akadálya annak, hogy 15 perccel korábban indítsuk az első járatot, ha annyi utast érint, amiért indokolt a változtatás.A munkásellátási osztály levélben kéri a volán-tói a menetrend változtatást, mert körülbelül 40 embert érint. Reméljük, hogy a kérést teljesíti a Volán.

2. Az Ércdúsító üzem Kert
városban lakó dolgozói panasz
kodnak, hogy a Piros ABC 
áruház tetején megáll, megpos- 
had a víz és terjeszti a szú
nyogot.A panaszra Gundrun 
László, az Élelmiszerkereskedelmi Vállalat műszaki osztály vezetője válaszolt.

Melyik a nehezebb súlyú?
Bakonyaiak házi 
vezetőképző 
tábora Orfűn

A KISZ-bizottság szervezésében KISZ házi vezetőképző táborba vettünk részt Orfűn, a II. sz. bányaüzem üdülőjében. A kellemes környezetben és a ragyogó időben gyorsan eltelt a három nap. A hét KlSZ-alapszer- vezet vezetőségéből 35 fő vett részt az előadássorozaton. A délelőttök továbbképzéssel teltek. A meghívott előadók a MÉV KISZ- bizottságáról és az üzemi pártvezetésről érkeztek. Többek között Korvicska 
Margit gazdasági kérdésekről, Baranyi Sándor az

— Valóban megállhat a víz a tetőn, de nemcsak az a probléma, hanem az is, hogy az üzlet mellett lévő ház emeletéről sok mindenféle szemetet — köztük rőt. hadót is — szórnak az ABC tetejére, ami nemcsak szúnyogot terjeszt, hanem bűzt is áraszt. Az áruház üzemelése óta 220 ezer forintot költöttünk a tető tisztítására. Most is le fogjuk tisztítani a tetőt, de az a kérésünk a mellette levő lakóház bérlőihez, hogy ők is járuljanak hozzá a természetvédelemhez azzal, hogy a szemetet a „kukába” ön- tik és nem az áruház tetejére.
3. A Kutató-fejlesztő üzem 

Kertvárosban lakó dolgozói 
változatlanul panaszkodnak az 
1-es busz reggel 6.00 óra körü
li zsúfoltságára.A panaszra Cserna Sán
dor munkásellátási osztály- vezető válaszolt.— A Volán 12. sz. Vállalat május hó 14—24-ig utasszámlálást végeztetett az 1- es autóbusz járatain és megállapították, hogy ezen idő alatt egyetlen járaton sem volt kitöltve a buszra előírt férőhely.A kivizsgálást végezte:Gácsi Mátyás

MSZMP XIII. kongresszusáról (ahol küldöttként vett részt) beszélt. Időnként szinte vitaköri hangulat keletkezett.Délután sport- és kultúr- programok kerültek sorra, volt foci, asztalitenisz, teke. A bátrabbak megfürödhet- tek a tó hűs vízében. Este játékos vetélkedőkön vettünk részt a tábortűznél. Nagyon jól éreztük magunkat és reméljük, hogy jövőre újra találkozhatunk.Irta és fényképezte:S.-né Forr Anikó

Május 27-én kedves vendégeket fogadtak a III. sz. bányaüzemben. Az MSZMP Baranya megyei Bizottságának oktatási igazgatóságáról az egyéves pártiskola Lenin osztálya üzemlátogatáson vett részt. A bányajáráson vendégeink a VI-os körletbe látogattak el, ahol a gumikerekes önjáró technikával és bányászaink munkájával ismerkedtek. Berényi Tamás felvétele
Kellemes pihenést!

A
 nyár elején a legtöbben már eldöntötték, hol töltik jól megérdemelt szabadságukat. Ki világot látni megy, ki a hegyekbe vonul visz- sza a város zajától, megint mások vízparton, fürdőhelyen keresnek enyhülést a kánikulában. Vállalatunk üdülői, pihenőtelepei ez évben is sokszáz dolgozónknak és családtagjainak nyújtanak lehetőséget a pihenésre, szórakozásra, kikapcsolódásra.

A Ságvári Endre 
Művelődési Ház 
júniusi programjából 
Ságvári Mozi

15- én: Vészjelzés a tenger 
alól.

16- án: Vámpír négy keréken.
22- én: Fekete szakáll szelle

me.
23- án: Jim Craig.
Az előadások 16.00 és 18.00 

órakor kezdődnek.
29- én 16.00 órakor: Egy tisz

ta nő (I.—II.).
30- án 16.00 órakor: A kereszt

papa (I.—II.). *
27-én 13.00 órakor: Szakszer- 

t vezeti választási továbbképzés.

GyermeküdültetésA vállalati szakszervezeti bizottság támogatásával és elvi irányításával szervezi évről évre a vállalati KISZ- bizottság a magyarherte- lendi gyermeküdültetést. 1978 előtt a IV. sz. bányaüzem kezdeményezésével jött létre a vállalati dolgozók gyermekeinek nyári táboroztatása, amely később a KISZ-bizottság szervezésében folytatódott. A gyermekek felügyeletét kezdetber. a vállalat által patronált iskolák pedagógusai látták el. ma a KISZ- és ifivezetők irányítják a tábor életét.
Hrisztov B. Iván, a vállalati KISZ-bizottság titkára elmondotta, hogy a június 15-én kezdődő négy turnusban 55—55 gyermeket üdül tet.nek. Azt is megtudtuk a titkártól, hogy az egyhetes üdültetés gyermekenként 250 forintba kerül, ami napi ötszöri étkeztetést biztosít és emellett kulturális és sportlehetőségeket is szolgáltatnak, hogy a gyermekek szórakozása és pihenése kifogástalan legyen. Örömmel hallottuk, hogy elkészült a szomszédságban levő ÉDU üdülője, így bővült a férőhelyek száma.— Sajnos mindezek ellenére sem tudjuk kielégíteni az igényeket — mondja a titkár — a jelentkezési lapokat kiküldtük üzemekhez, ott szervezik és osztják el a jelentkezők között.Kovács M.
Öt helyszínen, otthoni randevú

A korábbi évekhez képest kis 
módosítással tervezi a vállalati 
szakszervezeti bizottság és a 
Ságvári Endre Művelődési Ház 
az Otthoni randevú elnevezésű 
rendezvénysorozatot a bejáró 
dolgozóink lakóhelyein. Nya
ranta továbbra is 3—4 lakóhe
lyen szabadtéri rendezvények 
lesznek, de a lakóhelyekkel, 
azok művelődési intézményei-

Balatonfüreden június 1- től augusztus 31-ig tart az üdülési szezon. Kisebb felújítási munkák ugyan még jelenleg is folynak, de június 15-től a további hat turnus már az egész üdülőt birtokába veheti.©Befejeződött a rekonstrukciós munka a vállalat ba- latonmária-fürdői üdülőjében. Tágas kultúrterem, társalgó, könyvtár és új szociális létesítmények teszik még kényelmesebbé, komfortosabbá dolgozóink nyaralását, pihenését. Június 1-től szeptember hatodiká- ig hétszer nyolcvankét fő nyaralhat itt kéthetes turnusokban.Bővül a kemping is, amely július elsejétől fogadja a nomád életre vágyókat. Újdonság, hogy a kempingezőknek — önköltséges áron — ebédet is biztosítanak az üdülőben. ©A vállalati szakszervezeti bizottság ez évben is ingye- les üdülést biztosít a nagy- családos dolgozóink gyer- nekei részére. Június 15-től betven gyermeknek jelent majd minden bizonnyal ma- ■adandó élményt a kéthetes balatoni nyaralás. Hogy a srácok nem fognak unatkozni, az már csak azért is biztos, mert kirándulásokat, játékos vetélkedőket, házi versenyeket szerveznek nekik. Játékra, sportolásra nemcsak alkalom lesz bőven, hanem hely is, hiszen az üdülő kempingezőket csak ezt követően fogad.©Az egész évben üzemelő harkányi üdülőnk továbbra is népszerű dolgozóink körében. A meleg vizű fürdőhely különösen nyáron kedvelt, ugyanakkor kevesen kérnek beutalót az elő- és
özben is rendszeresebb, 
b kapcsolat kialakítá- 
rgyaltak a községek és 
at tanácsi, illetve mű

szakemberei a május
;beszélésen.
/elődésl ház év közben 
rendezvényével, kiálli- 

,'agaival is megjelenik 
dolgozóink lakóhelyén,

utószezonra. Október végétől korlátozott számban még tudnak üdülőjegyet biztosítani az érdeklődőknek a munkásellátási osztályon. Várják nyugdíjasaink jelentkezését is, annál is inkább, mert őket éppoly kedvezmények illetik meg, mint a vállalati dolgozókat. ©Továbbra is népszerű dolgozóink körében a csereüdültetés. Idén 220 fő utazik az NDK-ba. Három csoport indul Oberwiesent- halba, egy-egy csoport pedig Berga-Elsterbe, Zinno- witzba és Tabartzba. a csereüdültetés egyébként ez évben új lehetőségekkel is bővült. Két csoportban 76 fő utazik majd Csehszlovákiába, Tátralomnicra, illetve Madlovba. Ez utóbbi talán kevésbé ismert dolgozóink körében, tájékoztatásul annyit, hogy a Madlovba utazók festőién szép környezetben, egy hegyvidéki üdülőben pihenhetnek Kar- lovi-Vary közelében.©Minden bizonnyal nagy forgalom lesz vállalatunk különböző vízitelepein is. Június 15-től például négy turnusban több mint 200 kisiskolás próbálja feledni a tanév fáradalmait Ma- gyarhertelenden. Tovább épülnek, szépülnek, gyarapodnak a mohácsi és orfűi vízitelepeink. A III, sz. bányaüzem gondozásában álló orfűi pihenő is egyre komfortosabb. Ma már minden szobában van hűtőszekrény, tágas konyha és étkező várja a finom falatok kedvelőit. Aki pedig a tó vizében keres menedéket a nyári forrósógban, annak nem kell messzire mennie, hiszen a pihenőtelepnek ma már saját strandja van.Nógrádi Gábor
pedig lakóhelyi fórumon talál
koznak dolgozóikkal.

A Baranya megyei Művelő
dési Központ és a Doktor Sán
dor, Művelődési Ház amatőr 
együttesekkel, mikrobusszal se
gíti a rendezvénysorozatot, 
melynek első helyszíne július 
14-en, Pellérd lesz.

Dr. Roisz Andrásné

Aki kérdez: 
Helstáb Judith
Aki válaszol: 
ZoránA Ságváriban két koncert-előadás közti szünetben találkoztam a „Fehér sziklák” megszólaltató- jával, Sztevanovity Zorán
nal.

— Hogy sikerült a kon
cert?— Nem volt rossz. Jólesett, hogy a kevés néző ellenére is kétszer hívtak vissza.

— Milyen érzés, mikor 
egy előadó üres helyeket lát 
a nézőtéren?— Ebbe minden művésznek bele kell törődnie, hogy ha egy nap két előadás van, akkor délután elég kévés-a néző. -

— Szóval nem úgy ve
szed, hogy kevesen kíván
csiak rád?— Én nem törekszem arra és nem is várom el, hogy mindenki szeressen és megértse dalaimat. Én egy bizonyos réteghez szólok — az értelmiséghez. Korosztályt tekintve á negyven, ötven körüliekhez. Most nem azt mondom, hogy más nem hallgat szívesen. Közönségtalálkozókon beszéltem már idősebbel, de tinédzserrel is.

— A dalszövegek alapján 
nincs nagy lehetőséged a 
külföldi piac meghódításá
ra?— Valóban! Hiába is fordítanák le idegen nyelvre dalaimat, nem mondana oö- kat a határokon túl.

— Mennyire volt megha
tározó pályád elején a Ki 
mit tud győzelme, a Fehér 
sziklák sikere?— Gyermekkoromtól az elektronikával -szerettem volna foglalkozni. Ezért is jelentkeztem a Műszaki Egye- .tem Villamosmérnöki Karára, ahol két és fél évet végeztem el. Mikor a Metró j együttes felfutott, választanom kellett. így lett a leendő szakmából hobbi. Meg nem bántam semmiképp, mert szép és izgalmas korszak volt az együttessel. .

— Izgalmas?— Több ízben fel akarják oszlatni az együttest, a közönség pedig rajongott értünk. Ezt éreztük minden koncertünkön.
— Vakok közt félszemű a 

király! — szokták monda
ni. Annak idején nem volt 
annyi együttes, mint most.— Nem hinném hogy csupán választási lehetőség híj- ján kellett volna a zenénk.

— Eddigi megfigyeléseim 
alapján előadásmódod egy
síkú. Arcodon még a Ro
mantika előadásakor sem 
látszik a hangulatváltás.

— A megfigyelés jogos, habár volt már ennek ellentmondó koncertem is. A rezzenéstelennek tűnő éneklés egyik magyarázata, hogy nem tancdálokat énekelek. A szövegek nem valami könnyed, humoros történetek. Á bennem lévő romantika csak bizonyos helyzetekben, hangulattól,,környezettől függően ül kj az arcomra.
— Hogyan alakult a ma

gánéleted?— Amikor leültünk beszélgetni, azt mondtad, hogy a vállalati újságnak írsz, nem pedig egy bulvárlapnak!
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Országos bányamérő 
tapasztalatcsereAz ország minden részéből összegyűlt mintegy 180 szakember részvételével bá- nyamérő-továbbképzést és tapasztalatcserét tartottak május végén a Ságvári Endre Művelődési Házban.Az évenként sorra kerülő tanácskozásra — melyet idén immár 24. alkalommal rendezett meg az Országos Magyar Bányászati és Kohászati Egyesület és a MÉV — nemcsak az ország valamennyi bányavállalatától érkeztek vendégek, de itt voltak a Budapesti és Miskolci Műszaki Egyetem, az MTA Soproni Geodéziai- és Geofizikai Kutató Intézetének és a KBFI-nek a szakemberei is.A kétnapos tapasztalat- cserén 11 előadás hangzott el, melyek részben vállalatunk helyzetével, fejlődésével, jövőjével, az itt folyó munkával foglalkoztak, másrészt a még kevésbé elterjedt módszerekkel, új kutatási eredményekkel is-, mertették meg a hallgatóságot. A tapasztalatcserén
Szemle a Szolgáltató üzembenMájus végén három napon át a Szolgáltató üzemben vezérigazgatói munka- védelmi komplex ellenőrző szemlére került sor. Mindezt megelőzően kérdeztük Kági József főmérnöktől, hogy mit várnak e szemlétől.— Mindig is segítséget jelentett a vállalati szemle 7~ mondta Vági József — mszen jobbító szándékkal, °íyan dolgokat is feltárt, amely mellett mi a mindennapok tempójában elkentünk. Ettől a szemlétől a szokásos segítségen túlmenően azt remélem, hogy kiemelt fontossággal vizsgáljuk közösen az üzem területén a környezetvédelmi helyzetet, és keressük a módját annak, hogy eleget tehessünk a megszigorított elvárásoknak.Az ellenőrző szemle után, a jegyzőkönyv elkészülteim a szerzett tapasztalaikról kérdeztük Schönber- 
®er Józsefet, a biztonság- technikai osztály területi főmérnökét.— Évek óta példás a rend a Szolgáltató üzemben, s a fejlődés részükről minden évben megmutatkozik. Kiemelném a közlekedő útja- lk ~ gyalogos, gépkocsi — Példás rendjét. Ez évre például másfél millió forintos tervezett költséggel megkezdték a meddőhányókra Vezető különösen poros utak „Pulfix”-os pormegkötő el
Júniális megváltozott helyszínnel

Hajnali hat órakor a lenge
dező szellőben elfekvő füst je- 

.hogy Timár Zoltán már
(“gyújtott az ötvenliteres bog

ácsnak.
.Nyolc órakor Bogdán Árpád 
s Bogdán János — harmóni- 

hegedű és piszton — szó- 
rn u szórakoztatták a Kertvá- 
szo ól csuklós buszokkal és 
é pv’hélyautókkal folyamatosan
»J"ező vendégeket. A helyszín 

álomvölgy, az Ércdúsító üzem 
yvl júniálisának színhelye.

ha„ ^óny órával később már 
a ti os volt a vö'SV. a tópart,Játszó versenyző felnőttek és
85f?rekek zajától.
tét spályás foci, tollaslabda-já- 

zsákban futás, „lufifú- 
a?s ós még sok-sok más, ami 
m.-'óő kellemes eltöltését ered- 
a ehyezte. Hűsítőket és a sört 
ibo ata'mas hűtőkocsi tartotta 
cí®gfe]elő hőfokon és a Me- 
“ekvidéki Vendéglátó Vállalat

olyan aktuális problémák kerültek szóba, mint például bányászatunk biztonsága, vagy a kőzetmechanika kérdései. Ehhez kapcsolódott Szabó Lászlónak, a Nehézipari Műszaki Egyetem Geodéziai- és Bánya- méréstani Tanszéke adjunktusának tájékoztatója, amelyet az építmények alak-, helyzetellenőrző és deformáció-méréseiről tartott. Nagy érdeklődésre tartott számot dr. Alpár Gyulának a rendhagyó geostatisztiká- ról szóló előadása és dr. 
Domokos Györgynének, a BME docensének beszámolója a távérzékelés és a földtudományok kapcsolatáról.A tükrös teremben megtartott baráti találkozó pedig nemcsak a további ismeretek, tapasztalatok szerzésére volt jó alkalom, hanem jól szolgálta a személyes kapcsolatok megteremtését, elmélyítését is a résztvevő szakemberek körében.N. G.
járással történő kezelését, ami környezetvédelmi szempontból is igen jelentős.— Komoly eredményt értek el az egyéni védőfelszerelések ellátásában, azok használatának megkövetelésében. De ugyanígy a munkahelyi körülmények javításában is előbbre léptek, így például megemlítem, hogy felújítják az öntödei porelszívó és leválasztó rendszert, de azt is, hogy az öntödei laboratóriumba klímaberendezést szereltek fel.— A föld alatti szállításnál kiemelkedően jó a munkavédelmi fegyelem és rend. Általában megállapítható, hogy az üzem baleseti helyzete jó, amit az is bizonyít, hogy a külszíni üzemek közötti baleseti és munkavédelmi versenyt ez év első negyedévében — nem először — a Szolgáltató üzem nyerte meg.A szemlebizottság a szemle befejeztével megállapította, hogy az üzem jelentős gondot fordít a környezetvédelem fejlesztésére. A környezetvédelem terén eddig tett széles körű intézkedések ellenére még vannak teendőik, amelyek azonban az üzemek és a vállalat kedvező hozzáállása eredményeként rövid időn belül megoldást nyernek — mondotta végezetül a területi főmérnök. V. T.
dolgozói szolgálták ki a vendé
geket.

Volt, aki a csónakázó tavat 
részesítette előnyben, ahol a 
csónakon kívül vízibiciklit is 
lehetett kölcsönözni. Mások 
meg a halakat etették és úsz
tatták a kukacot. Voltak kár
tyások, sakkozók, meg az eze
ket nézők. Délután 3 órától 
megjelentek a csuklós külön- 
buszok és szállították vissza a 
kőrengetegbe a napjukat az 
egészségesebb környezetben el
töltő résztvevőket.

Voltak, akik úgy belelendül
tek az ottlétbe, hogy az utol
só autóbuszt is elengedve gya
log tették meg a visszautat. 
Mindent egybevetve az ezévi 
júniális is jól sikerült. A ,,ki 
a természetbe” mozgalom hasz
nos és felüdítő kikapcsolódást 
nyújt lelkes művelőinek.

Keller Gábor

Ne tevékenység, mozgalom legyen az újítás

A Szolgáltató üzem példájaöztudott, hogy a Szolgáltató üzem sokoldalú tevékenységet folytat, széles skálájú szakmunkás, illetve műszaki gárdájával. Mindez mennyiben tükröződik újítási tevékenységükben? — kérdeztük Vági József főmérnököt, Mezei György műszaki patroná-lót és Kozma István újítót.— Negyvenöt szakmában igen jó szakmunkásgárda és jó felkészültségű műszaki kollektíva dolgozik üzemünkben. Ez már önmagában is feltételez egy jó műszaki potenciát. Mindez nem jelentheti azt azonban, hogy minden évben kedvező legyen az újítási helyzetünk. Arra viszont alkalmas, hogy mozgalom legyen az üzemben az újítási tevékenység. Ezt céloztuk meg — mint kiderült eredményesen — az elmúlt évben bevezetett újítási versennyel. Célja, minél több, az üzem gazdasági eredményét növelő, a termelékenység emelését és a takarékosság céljait elősegítő, a baleseti veszélyt csökkentő újítási javaslat benyújtása és hasznosítása — mondotta a főmérnök, majd így folytatta:— Ahhoz, hogy 1984-ben az üzem a szokásosnál jobb eredményt ért el, szerepet játszott az új üzemi újítási versenyszabályzat, amely módosult a korábbi évekhez képest. Kibővítettük, másrészt érdekeltebbé tettük az újítókat erkölcsi, anyagi elismeréssel.— Jó tíz éve veszek részt az újító mozgalomban. Eddig 8—10 újításom volt — mondja Kozma István — melyek hasznosításra is kerültek. Volt idő, amikor egy év is beletelt, mire az újításból pénz lett. Mostanra javult a helyzet, 3—4 hónapra rövidült ez az idő.
A készletgazdálkodás alakulása
és feladatai a Kutató-mélyfúró üzemben
n

tcrvteljesítés fontos tényezője a műszaki intézkedések mellett a készletgazdálkodás. Nem véletlen tehát, hogy az üzemi pártvezetőség minden évben megtárgyalja, ennek helyzetét. Az itt elkövetett hibák nemcsak gazdasági, hanem politikai téren is visszaütnek. Ilyen eset volt 1983-ban, amikor — többek között — az engedélyezett készlet túllépése következtében nem került sor a nyereségrészesedés kifizetésére.A pártvezetőség előtt Forr 
János írásban és szóban számolt be a jelenlegi helyzetről. Előzőleg azonban a pártvezetőség hét pontban meghatározta azokat az anyaggazdálkodási kérdéseket, amelyeket az üzemi tervteljesítés szempontjából legfontosabbnak ítélt.Az üzem anyaggazdálkodási terve 1985-ben 60 millió forint, a 7 millió forint saját előállítású anyaggal együtt. A különböző típusú gépekre és munkafajtákra több éves tapasztalati számok alakultak ki, ennek és az éves gazdasági tervfeladatok tükrében alakult ki az üzemi anyag- költség. Az előzetes tervezésen nagyon sok múlik: az alátervezés üzemzavart, a többlettervezés normafelettiséget okoz. A változó műszaki feladatok miatt ;zoros együttműködés szükséges a műszaki vezetés és az anyaggazdálkodás között.Gazdasági és műszaki szempontból egyaránt fon

Összegezve: én megfelelőnek találom az újító mozgalmat, különösen, amióta az üzem az újítónak minden elfogadott kettő darab újításáért (naptári évenként) 500 forint versenydíjat ad. A vállalat három után 1000 forintot fizet.— Az elmúlt esztendőben 46 beadott újításunk volt — mondja Vági József —, míg 1983-ban húsz darab. A 46-ból 41 került bevezetésre, ami igen jó arány. Egy újításra 1983-ban átlagosan 2810 forintot fizettünk ki, míg tavaly 3520 forintot.— Visszakanyarodva azonban az előzőekhez, nemcsak szakmunkásaink veszik ki részüket az újítómozgalomból. Verseny folyik az üzem műszaki dolgozói között is azzal a céllal, hogy a műszakiak segítsék a munkásújítókat elgondolásaik mielőbbi megvalósulásában. A verseny győztese az, aki az értékelési időszakban — félév, illetve egy év — a legtöbb fizikai újítót segítette. Az első három helyezettet díjazza az üzem ebben a versenyben. Ezen felül minden patronáló az 5000 forint alatt díjazott újítások összegének 20 százalékát kapja. Természetesen nem az újító pénzéből.— Az újítási verseny bevezetése előtt is azon voltunk, hogy műszaki dolgozóink segítsék fizikai újítóinkat. Ez azonban önmagában kevésnek bizonyult. Eh

tos lenne a gépek, berendezések tipizálása, mert ez egyszerűsíti az anyagbeszerzést és nem tesz szükségessé sokféle tartalékalkatrész beszerzést és raktározástFolyamatosan szükséges az elhasznált, elfekvő készletek selejtezése és eladása. 1984. évben — például — csaknem 14 millió forint került így jóváírásra. Ez akkor erőteljesen segített a gondokon. Annak idején éppen a pártvezetőség szigorú pártfeladatként határozta meg ezt a munkát az illetékesek számára. Persze, nem szabad elfelejteni, hogy ebben a számban az úgynevezett „lyuk- banmaradt”, vagyis beépített béléscsövek értéke is benne van.1985 első negyedévének eredményei nem rosszak. Tavaly ilyenkor kellett a szigorú intézkedéseket megtenni. Most a norma szerint 682 ezer forint megtakarítást ért el az üzem az első negyedévben. Fo

hez meg kellett teremteni a feltételeket, érdekeltté kellett tenni a műszakiakat.— Mezei György az üzem egyik legeredményesebb műszaki patronálója (mint ahogy Kozma István az üzem egyik legjobb újítója). Az elmúlt évben hét újításnál „bábáskodott”, melyek mind elfogadásra kerültek. Ezzel a számmal holtversenyben Dobos József műszaki patronálóval megnyerték az üzemi versenyt.— Eddig az volt a gyakorlat — mondta Mezei György —, hogy esetleg megkértek a szakmunkások és én segítettem. Most azonban az 1984-ben bevezetett újítási verseny engem is ösztönöz. Így volt arra is eset, hogy én hívtam fel a műszaki gonddal „összeakadt” dolgozó figyelmét arra, ebből akár újítás is születhet. Aztán közösen azt is készítettünk belőle. Így az újítási versenyben a korábbi, részünkről esetleg megnyilvánuló passzivitást az aktivitás váltotta fel.• ©A beszélgetés után a főmérnöktől még azt is megtudtam, hogy termékeik, szolgáltatásaik a többi üzemnél jelentkeznek. Ezekkel esetenként előfordulnak gondok, csak éppen az adott üzem erről őket nem, vagy nem időben tájékoztatja. Szeretnék elérni, hogy a társüzemek a Szolgáltató üzemnek jelezzék ezt, hívják fel figyelmüket a problémára. Ök azon vannak — újítóik bevonásával is —, hogy javítsák, megszüntessék a termékeik, szolgáltatásaik minőségében keletkező csorbát. Veress Tamás

lyamatosan történik a norma feletti anyagok feltárása, értékesítése és a selejtezés, habár a tavalyi mértéket — természetesen — nem tudja elérni.Problémák akadhatnak még ebben az évben is, ezért szükséges a téma állandó karbantartása, figyelemmel kísérése. De bekövetkezhet az is, ami az elmúlt években is megtörtént: az import anyagoknem mindig a megrendelés és a terv szerinti elosztásban és időben, hanem nagy tömegben és egyszerre érkeztek be. Ilyenkor lényeges az egész vállalat anyaggazdálkodási helyzete, mert lehetővé válhat bizonyos anyagok központi raktározása, így legalább időlegesen nem terhelik az üzem készletét.A pártvezetőség elismeréssel fogadta a beszámolót, s megállapította, hogy az anyaggazdálkodó csoport az elmúlt évben kiemelkedően jó munkát végzett, s ez az idei évben is folytatódik. Egyben újból felhívta a figyelmet a kérdés fontosságára, az anyaggazdálkodás jelentőségére. Nem szabad megismétlődnie az 1983. évi problémának, hanem folytatni kell a tavaly elkezdett munkát.Koch László

Csillesors?!
Beszámoló 
az Analitikai 
napok
programiáról

Évenként a Magyar Kémiku
sok Egyesülete analitikai szak
osztályának rendezésében ke
rült sor az Analitikai napok 
megtartására. Ez év elején hat 
szakcsoport számolt be az elő
ző év munkásságáról. A jelen 
rendezvény fontosságát a szak
csoportok új vezetőségének 
megválasztása is emelte.

Az automatikus analízis szak
csoportban a program nagyobb 
hányadát a MÉV kutatóinak 
előadásai töltötték ki. Tizenkét 
kutató 5 beszámolója hangzott 
el. A továbbiakban az elhang
zás sorrendjében vázlatosan tá
jékoztatást adunk az ott el
hangzottakról.

1. Hadobás B.—Kasper J.— 
Nagy L.: Ipari oldatok folya
matos mintavétele, szűrése, au
tomatizált analitikai meghatá
rozások céljára, valamint át
lagminta készítésére.

Az automatikus elemzések 
alapfeltétele a megfelelő tisz
taságú oldatok előállítása. Ezt 
a szerzők új, 3 fokozatú min
tavevő szűrők beállításával ér
ték el, amellyel folyamatos 
anyagáramlást biztosítanak.

2. Schreck I.-né—Hadobás B. 
—Hohmann J.—Somogyi Cs.: 
Contiflo automatikus elemzőké- 
szülék alkalmazhatóságának 
vizsgálata technológiai oldatok 
urántartalmának elemzésére.

A szerzők által kidolgozott 
módszer, illetve a felépített 
elemző rendszer lehetőséget 
nyújt arra, hogy az Ércdúsító 
üzemben öt ellenőrző pontból 
származó technológiai oldat U- 
tartalmát végtelen ciklusban 
egymás után, folyamatosan 
meghatározzák. A rendszer a 
szükséges hígítások elvégzésé
re is alkalmas. A szolgáltatott 
eredmények pontossága 5 re
latív százalék.

3. Hohmann J.—Hadobás B.— 
Nagy Gy.—Somogyi Cs.: Nagy 
kloridtartalmú elektrolitok klo- 
ridtartalmának folyamatos meg
határozása klorid-ionszelektív 
membránelektróddal hígítás 
után.

4. Halász A.—Vados L.—Ha
dobás B.—Hohmann J.—Egry R. 
—Somogyi Cs.—Vészeli L.: 
Technológiai oldatok uránkon
centrációjának folyamatos mé
rése radiometrikus módszerrel, 
mikroszámítógépes irányítás 
segítségével.

5. Nemeskéri P.—Csővári M.: 
Folyadékok precíziós adagolása 
és szétosztása. Száloptikás fotó
méter ismertetése.

A hallgatóság a Kutató-fej
lesztő üzem által készített, ma
gas műszaki színvonalat kép
viselő folyadékadagoló és fotó- 
metráló automatikájával ismer
kedhetett meg. A berendezés 
felépítése a paraméterek meg
választásában a felhasználónak 
széles rugalmasságot biztosít.

Az előadások végeztével a 
szakcsoport elnöke (Veress Gá
bor, Budapesti Műszaki Egye
tem) külön elismerését fejezte 
ki az előadóknak, társszakér
tőknek a színvonalas és gya
korlatias kutató-fejlesztő mun
kában elért sikerekhez és fel
kérte a szerzőket, az előadá
soknak cikk formájában törté
nő megjelentetésére.

Novák Győző
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Hagyományápolás Vivát! Győztünk!
Nemzetközi
találkozó
szovjet
sportolókkalÚjra Pécs volt a színhelye az évenként megismétlődő MÉV—Szovjet nagy- követség dolgozóinak kulturális és sporttalálkozójának.A találkozó alkalmat adott a két nép közötti barátság további erősítésére és a sportban való nemes versengésre. A hagyományoknak megfelelően öt sportágban mérték össze erejüket és tudásukat a pályára lépő együttesek. Egyidőben kezdődött a sakkozók és asztaliteniszezők csapatmérkőzése. A szellemi játékban — mint várható volt — a szovjetek győztek, a férfi és női asztaliteniszben a hazaiak bizonyultak jobbnak.A férfi röplabda-találkozón ezúttal is a szovjetek bizonyultak jobbnak, a magyarok csak megnehezíteni tudták a vendégek győzelmét.A női mérkőzés meglepetésre MÉV-sikert hozott a kitűnően játszó vendégek ellen. A kora délutáni órákban került sor a lövészetre, amelyen a szovjetek egymás között versenyeztek, a hazai lövők versenyen kívül szerepeltek. Befejezésként nagypályás labdarúgó-mérkőzésre került, sor a PMSC újmecsekaljai sporttelepén. A találkozón a magyarok remek játékkal győztek 4-1-re.

Szovjet leütés, magyar hárítás a röplabda-mérkőzésen.Csöndör László felvételeEste a központi irodaház nagytermében fogadást rendeztek a vendégek tiszteletére, melyen pohárköszöntőt mondott Tóka Jenő vezérigazgató és Mészáros 
István vszb-titkár.Másnap a Pécsi köztemetőben koszorúzási ünnepséget tartottak, a szovjet emlékműnél lerótták kegyeletüket azoknak a harcostársaknak, akik 40 évvel ezelőtt a város felszabadításáért adták életüket.A vendéglátók kíséretében a szovjet küldöttség Villányban megtekintette a bormúzeumot, gyönyörködhetett a nagyharsányi szoborparkban, a siklósi várban és Harkányban élvezhették a víz gyógyító hatását.

K. M.

Külföldön
előszörPécs és Budapest után, május végén Eszéken is a légtérbe emelkedett a Mohai István által navigált négymotoros, óriás modell- repülögép. A „Sárkányok a város felett” — minden évben sorra kerülő program — keretében tartott Ércbányász Modellező Klub bemutatója most is jól sikerült. A négymotoros gép repülése nagyszerű csemegét jelentett a nagyérdeműnek. A repülőteret elözönlő sokezer fős közönség nyíltszínű tapsa kárpótolta a pécsiek fáradozását.V. T.

Kemény edzések, tréningek 
előzték meg az idei Edzett If
júságért Expressz Sport Napo
kat. A különböző sportágak 
amatőrjei május 24-én érkez
tek a Balatonföldvári Expressz 
Táborba. Négyágyas faházak és 
a Juventus Szálloda adott ott
hont a többszáz baranyai fia
talnak. Földvár egyik új ékes
sége — amely áraival nem ki
mondottan a hazai turistáknak 
épült — a Fesztivál Szálloda. 
Hogy belülről is tüzetesebben 
megcsodálhassuk, az leginkább 
az itt sorrakerülő kosármecs- 
cseknek köszönhető. Az urános 
kosarasok között nemcsak a 
KlSZ-korúak hozták a ponto
kat, mint például Erdősi Zol
tán, hanem a láthatóan régóta 
összeszokott öregfiúk gárdája is. 
Közülük az 5-ös mezben játszó 
Horváth Gyula fiatalokat meg
hazudtoló gyorsasággal reme
kelt (bár a cél előtt mindig 
lassított). Sajnos a focistáink 
rossz időben mérkőztek — az 
UEFA Kupa után pár nappal. 
De ha így folytatják, a vidi- 
sek méltó utódai lehetnek, fel
téve, ha az irányító továbbra is 
Király József lesz.

1
I
i

i A június 2-án megtartott ÉDÜ júniális színhelye a festői Malomvölgy (Tudósításunk az 5. oldalon). Keller Gábor felvétele

Szép sport a foci, különösen 
ha nők játsszák. A kézilabdá- j 
ban elért dobogós helyezésre 
éppúgy büszkék vagyunk, mint 
az asztaliteniszben elért ered
ményre, ami csak egy fokozat
tal gyengébb a fiúk — Gyev- 
nár István és Barka Zoltán — 
teljesítményénél.

A Pados, Ughy, Csikós féle 
társulat a tőlük megszokott 
produkciót nyújtották — csak
úgy röpködtek az ellenfél ka
pujába a gólok.

Az eredményhirdetésen han
gos éljenzés kíséretében vették 
át az urános csapatkapitányok 
a három első helyezést: női 
labdarúgás, férfi kézilabda és 
kosárlabda; egy második he
lyezést: férfi asztalitenisz; két 
harmadik helyezést: női aszta
litenisz és kézilabda; férfi fo
cistáink hatodik, illetve negye
dik helyezést. Az utóbbi évben 
fellendült nálunk a tömegsport. 
Ezek az eredmények egyben a 
tömegsport irányítójának mun- j 
káját minősítik. Ennek doku
mentumaként Bodács Etele a 
tavalyi győztesektől átvette a 
vándorkupát.

Helstáb Judith

Nyugállományba került: Kis 
Ferenc vájár (II. sz. bányí 
üzem), Bata Imre segédmur 
kás (II. sz. bányüzem), Borba 
Ferenc vájár (II. sz. bányí 
üzem), Szegedi József szállító 
gépész (II. sz. bányaüzem 
Cserti József körletvezető-lv 
lyettes (III. sz. bányaüzem 
Kovács János segédvájár (II 
sz. bányaüzem), Kozma Jánc 
segédvájár (IV. sz. bányaüzem: 
Szegvári József lakatos (ÉDtI 
Magyar János segédmunka 
(Szolgáltató üzem).

Nyugállományba került dtó 
gozóinknak ezúton is megkc 
szönjük a vállalatunknál vég 
zett eredményes munkájuka 
s nyugdíjas éveikhez kelleme 
pihenést és jó egészséget kívá 
nunk.

Meghalt: Kozil Lászlóné P°! 
tás (ÉDÜ), Iván László geofi 
zikus mérnök (Kutató-mély# 
ró üzem), Kaszanics Oszká 
villanyszerelő (Szolgáltai
üzem).

iQ.

Szabadszombat

.a- Szarka Tibor rajza


